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Semjén Zsolt: A nemzet 
megmaradásának alapja a család

Semjén Zsolt kiemelte: a 
KDNP az egyetlen olyan 
párt a magyar politikai 
palettán, amelynek az 
1944-es megalakítása óta 
napjainkig minden egyes 
programpontja vállalható, 
és ténylegesen és lényegé-
ben meg is valósult.

A kereszténydemokra-
ta pártelnök hangsúlyoz-
ta: a KDNP azokat segíti, 
akik a gyerekekért élnek, 
nem pedig azokat, akik 
a gyerekekből akarnak 
megélni.

A kormányfő-helyettes 
emlékeztetett: a KDNP 
családpolitikája két pillér-
re épül. Egyrészt a csalá-
dok anyagi támogatására 

– például CSOK-kal, adó-
kedvezményekkel –, más-
részt a családok szellemi 
védelmére a napjainkban 
világszerte jelentkező tá-
madásokkal szemben. 

Semjén Zsolt leszögez-
te: a család érték, család-
ban élni biztonság, s a 
kormány továbbra is véde-
ni fogja az egy férfi és egy 
nő elkötelezett életszövet-
ségén alapuló házasságot, 
a család intézményét.

Ahhoz pedig, hogy Ma-
gyarországnak továbbra is 
erős, kereszténydemokra-
ta kormánya legyen, szük-
ség van az erős KDNP-re 
– hangsúlyozta a minisz-
terelnök-helyettes.
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A nemzet megmaradásának alapja a család, melynek védelme, támogatása végigvonul a 
Kereszténydemokrata Néppárt történelmén egészen az alapítása óta – hangsúlyozta  
Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, a KDNP elnöke augusztus utolsó vasárnapján a Nógrád 
vármegyei Héhalmon, a KDNP országos családi napján, ahová mintegy ezerötszázan látogattak el.

Több mint 1500-an vettek részt 
a Kereszténydemokrata Néppárt 
hagyományos országos családi 
napján, melyet ez alkalommal 
a Nógrád vármegyei Héhalmon 
tartottak a nyár zárásaként.

Augusztus 27. az év legforróbb 
napja volt – de ez sem rettentette el 
a KDNP tagjait és családtagjaikat 
a héhalmi plébánia mellett megren-
dezett országos családi naptól.

Az ünnepi katolikus szentmi-
se és református istentisztelet 
után az esemény megnyitóján  
Semjén Zsolt miniszterel-
nök-helyettes, a KDNP elnöke 

a család fontosságára hívta fel a 
figyelmet.

Bablena Ferenc, a párt Nógrád 
vármegyei szervezetének elnöke 
reményét fejezte ki, hogy tartal-
mas napot zárnak, és mindenki 
feltöltődve fog majd hazatérni.

A szervezők pörkölt- és egyéb 
ételkülönlegességekkel, hunga-
rikumokkal és nógrádikumok-
kal is kedveskedtek a résztve-
vőknek. A legkisebbeket egy 
kreatív, hordókból épülő kisvas-
út várta egy-egy körre, de csa-
ládi traktor, különböző vásári 
játékok, dodzsem, mesehinta, 

lovasprogramok, könnyű- és 
népzenei koncertek, táncpro-
dukciók és arcfestés is szórakoz-
tatta a megjelenteket.

A rendezvényről nem hiá-
nyozhattak az egészségügyi szű-
rővizsgálatok sem.

A kötetlen programok mellett a 
legnagyobb érdeklődés azonban 
a Simicskó István parlamenti 
frakcióvezető, Latorcai Csaba 
miniszterhelyettes, a KDNP ügy-
vezető főtitkára, Rétvári Bence 
miniszterhelyettes, a KDNP alel-
nöke, Hölvényi György európai 
parlamenti képviselő, KDNP-al-

elnök, valamint Nacsa Lőrinc 
frakciószóvivő részvételével 
megtartott pódiumbeszélgetést 
kísérte, ahol a vezető keresz-
ténydemokrata politikusok kész-
séggel válaszoltak a párt tagjai 
részéről felmerült kérdésekre is.

„Nagyon fontosak az ilyen 
programok, ahol a közösség tag-
jai kötetlenül jól érezhetik ma-
gukat,  eszmét és ötleteket cse-
rélhetnek, barátságok köttetnek 
és erősödnek meg” – fogalma-
zott tudósítónknak a esemény 
egyik Csongrád-Csanád várme-
gyei résztvevője.

Több mint másfél ezren vettek részt a KDNP országos 
családi napján Héhalmon
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A Pázmány Péter Katolikus 
Egyetem díszdoktorává avatták 
II. Tavadrosz kopt pápát

Soltész 
Miklós: A 
magyarországi 
zsidó 
közösségek 
mindig 
számíthatnak a 
kormányra
Újranyitották Erzsébetváros-
ban a Jósika utca 4. szám 
alatti, 40 éve bezárt ortodox 
zsidó imaházat. A Magyar-
országi Autonóm Ortodox 
Izraelita Hitközség (MAOIH) 
és az Egységes Magyarorszá-
gi Izraelita Hitközség (EMIH) 
együttműködésével felújított 
lakászsinagóga új tórateker-
csét szeptember 5-én ünnep-
ség keretében fejezték be és 
helyezték el az épületben.
Soltész Miklós, a Miniszterelnökség egyhá-
zi és nemzetiségi kapcsolatokért felelős ál-
lamtitkára, a KDNP alelnöke köszöntőjében 
kiemelte: a magyarországi zsidó közösségek 
mindig számíthatnak a kormányra. „Támo-
gatni fogjuk őket”, mert a nemzet részei, és 
mert a nemzetet építik és erősítik vallásos hi-
tükkel és közösségeikkel – mondta.

Soltész Miklós kitért arra: a Tóra utolsó 
soraiban szerepel a mondat, „Nem volt olyan 
ember, mint Mózes, szemtől szemben ismer-
te Istent”. Az államtitkár kiemelte: fontos, 
amit az elmúlt másfél évtizedben a Magyar-
országon élő zsidó közösségek – tartozzanak 
az ortodoxiához vagy a neológiához – meg-
építettek, megújítottak azért, hogy szemtől 
szemben ismerjék meg Istent.

Köves Slomó, az EMIH – Magyar Zsidó 
Szövetség vezető rabbija kitért arra: a Jósika 
utcai imaházzal együtt az elmúlt tíz évben 7 
zsinagógát újított fel az EMIH másokkal ösz-
szefogva, és a céljuk, hogy összesen 50-et 
nyissanak meg Budapesten.

Az Ohel Eszternek (Eszter Sátrának) neve-
zett imaházat a Jósika utcai épületben 1895-ben 
Kattler Bernát kalaposmester és felesége, Klein 
Josefa alapította elhunyt lányuk emlékére.

A Pázmány Péter Katolikus 
Egyetem díszdoktorává avat-
ták II. Tavadrosz kopt pápát. 
A díszoklevelet Kuminetz 
Géza, az egyetem rektora 
adta át a kopt ortodox egyház 
vezetőjének augusztus 21-én 
Budapesten.

Semjén Zsolt egyházi kap-
csolatokért is felelős minisz-
terelnök-helyettes, a KDNP 
elnöke az ünnepség után új-
ságíróknak arról beszélt: a 
magyar-egyiptomi kapcsola-
tok kitűnőek, nemcsak gazda-
sági és politikai szempontból, 
hanem kulturális, szellemi és 
spirituális értelemben is. En-
nek bizonyítéka II. Tavadrosz 
magyarországi látogatása.

A miniszterelnök-he-
lyettes köszönetét és elis-
merését fejezte ki Abdel- 
Fattáh esz-Szíszi egyipto-
mi elnöknek a keresztények 
támogatásáért és azért a po-
litikai stabilitásért, biztonsá-
gért és fejlődésért, amelynek 
tanúi lehetünk Egyiptomban.

II. Tavadrosz a díszdoktori 
oklevelet megköszönve azt 
mondta, azzal a kopt egyház 
Egyiptomban és az egész vi-
lágon folytatott szeretettel 
teli tevékenységét is elismeri 
az egyetem.

Az ünnepségen tartott 
előadásában a kopt egyházfő 
kiemelte: a kopt ortodox egy-
ház elkötelezett a tudomány, 
az oktatás és a társadalmi fej-

lődés mellett. Ezt szolgálják 
a kopt egyház iskolái, kórhá-
zai, diákotthonai, menekülte-
ket és hajléktalanokat ellátó 
intézményei.

II. Tavadrosz elismeréssel 
szólt arról, hogy Magyaror-
szág is nagy hangsúlyt fektet 
az oktatásra és a tudomány-
ra, és megköszönte az egyip-
tomi diákoknak nyújtott ösz-
töndíj-lehetőségeket. Kitért 
arra is, a keresztény társadal-
mi fejlődés ötféle szereteten 
alapszik: Isten mint teremtő 
szeretetén, az Isten által te-
remtett természet szeretetén, 
a felebarát szeretetén, a haza-
szereteten és az örökkévaló-
ság szeretetén.

A kopt egyházfő a keresz-
tények feladatának nevezte, 
hogy a szeretetet válasszák 
akkor is, ha ezzel szembe 
mennek a „kapzsi és önző 

világgal”. Hangsúlyozta a ki-
állás fontosságát a család ér-
tékei mellett és közös, hatá-
rozott fellépésre szólított az 
Isten által teremtett emberi 
természetet meggyalázókkal 
szemben.

Kuminetz Géza, az egye-
tem rektora köszöntőjében 
azt mondta, az egyetem éle-
tében kitüntetett pillanat a 
doktoravató, és ritka, minő-
sítetten nagy esemény a dísz-
doktoravatás. A díszdoktorrá 
avatással nemcsak a szigorú-
an vett pozitív tudományok 
műveléséből fakadó érdemet, 
hanem a „nagyobb bölcsessé-
get” is díjazza az egyetem.

II. Tavadrosz a pozitív 
tudományok művelőjének, 
gyógyszerésznek tanult, élete 
egy pontján mégis úgy dön-
tött, szerzetes lesz, hogy a 
„nagyobb bölcsességet” is el-
sajátítsa, és művészi fokra fej-
lessze annak művelését – tette 
hozzá az egyetem rektora.

Az ünnepségen részt vett 
Varga Zs. András, a Kúria 
elnöke, Azbej Tristan, a 
Külgazdasági és Külügymi-
nisztérium üldözött keresz-
tényeket segítő programo-
kért felelős államtitkára, a 
KDNP alelnöke, Tóth Tamás, 
a Magyar Katolikus Püspöki 
Konferencia titkára, Kocsis 
Fülöp hajdúdorogi görög-
katolikus érsekmetropolita 
és Michael Wallace Banach 
apostoli nuncius.

 KDNP.HU – MTI
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Semjén Zsolt: Ahol templom és iskola épül, ott van jövő
Ahol templom és iskola épül, ott van jövő, és ahol gyerekek vannak, ott is van jövő, így a józsaiak-
nak is van jövőjük – mondta Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, a KDNP elnöke a Debrecen–
Józsa városrészen épülő Szent György Katolikus Általános Iskola alapkőletételi ünnepségén.

A kereszténydemokrata politikus 
azt mondta, az egész országban 
nagy az igény az egyházi iskolák-
ra, mert azokban „az ember teljes 
természete, antropológiai valósá-
ga meg tud jelenni az ember test, 
szellem, lélek összetettségében és 
egységében”.

Hozzátette: a kereszténység min-
dig tudta, hogy „a test jó, Isten által 
teremtett érték”, az iskolának pedig 
lényege a szellem, a tudás művelé-
se és átadása. „Ugyanakkor az egy-
házi iskolák különlegessége, ami 
semmilyen más iskolában nincs, 
az a kápolna, mert az ember nem-
csak test és szellem, hanem test, 
szellem, lélek összetettsége és egy-
sége” – fogalmazott Semjén Zsolt.

A miniszterelnök-helyettes ki-
emelte: az egyházi iskola az egész 
embert nem csak oktatja, de neve-

li is olyan erkölcsi rend alapján, 
aminek a végső garanciája maga 
az Isten.

„Ezért van, hogy az örök tízpa-
rancsolatnál „működőképesebb” 
(...) erkölcsi tanítást soha senki, 
semmilyen ideológia nem tudott 
adni, mégpedig azért, mert Is-
ten nélkül végső soron nem lehet 
erkölcsöt megalapozni” – han-
goztatta a politikus. Az egyházi 
iskolák az egész társadalmat gaz-
dagítják – mondta Semjén Zsolt.

Balázs Ákos (Fidesz–KDNP), 
Debrecen alpolgármestere, a tér-
ség önkormányzati képviselője 
felidézte, hogy az elmúlt években 
a józsai városrészben felépült a 
Szent György-templom, és átad-
ták a Szent József Óvoda, Álta-
lános Iskola, Gimnázium és Kol-
légium 100 gyermeket befogadó 

tagóvodáját. Jelez-
te, hogy a fejlődő 
városrészben, ahol 
a lakosságszám tíz 
év alatt kétezer-
rel bővült, és már 
több mint 13 ezren 
élnek ott, felújítot-
ták az óvodákat, 
új bölcsőde épült, 
egy újabbnak pe-
dig már a tervei 
készülnek.

Palánki Ferenc 
deb re ce n – ny í r-
egyházi megyés-
püspök, mielőtt megáldotta az 
új iskola alapkövét, azt mondta: 
összefogással, szeretettel építik 
Isten országát. „Az élet teljessége 
maga a szeretet” – tette hozzá a 
püspök.

A négyszintes, 16 osztályos 
józsai római katolikus általános 
iskola nettó 2,5 milliárd forintos 
beruházását a kormány több mint 
1,5 milliárd forinttal támogatja – 
hangzott el a megnyitón. 
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A tehetséges gyermekek taníttatása az egész 
nemzet érdeke
Akkor tud egy nemzet gazdagodni minden szempontból, ha a gyermekek tehetsége minél inkább 
ki tud bontakozni – mondta Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, a Kereszténydemokrata Nép-
párt (KDNP) elnöke szeptember első napján Budapesten.

A Kereszténydemokrata Néppárt 
országgyűlési frakciója idén is csat-
lakozott az Ökumenikus Segély-
szervezet „Iskolakezdés együtt!” 
elnevezésű adománygyűjtéshez, és 
ünnepélyes keretek között adták át a 
képviselőcsoport ajándékait.

Semjén Zsolt rámutatott: számos 
olyan segélyforma van, amely egy 

adott időszak-
ban vagy pilla-
natban segítsé-
get jelent. Egy 
gyermek ese-
tében a tanulás 
lehetősége az 
egész későbbi 
életét meg-
határozza – 
hangsúlyozta 
a miniszterel-
nök-helyettes.

Aláhúz ta: 
a szegény-
ségből, a hát-
rányos hely-

zetből való kitörés is a tanuláson 
keresztül lehetséges. A tanulás, az, 
hogy mit tud elérni az iskolában, a 
későbbiekben meghatározza, hogy 
milyen munkát tud végezni és végső 
soron majd az egész életét – mondta.

A KDNP elnöke szerint abban, 
hogy a gyermekek kedvet kapjanak 
a tanuláshoz és előre tudjanak ha-

ladni, a tanszerek alapvető jelentő-
séget játszanak.

„Ha egy gyermek tehetsége, amit 
a Jóistentől kapott, nem tud kibon-
takozni, mert esetleg árva, a szülei 
nem törődnek vele, hátrányos hely-
zetű, akkor nem tudja gazdagítani a 
közösséget sem” – mutatott rá.

A tehetséges gyermekek tanítta-
tása az egész nemzet érdeke, akkor 
tud egy nemzet gazdagodni minden 
szempontból, ha gyermekek tehetsé-
ge minél inkább ki tud bontakozni. 
Ezért nemcsak az egyes gyermek-
nek jó a tanszertámogatás, hanem 
az egész nemzetnek – fűzte hozzá.

Simicskó István, a KDNP frak-
cióvezetője kiemelte: régi hagyo-
mány, hogy együttműködnek az 
Ökumenikus Segélyszervezettel 
iskolakezdési akcióban. Felidézte, 
hogy a Covid idején is több alka-
lommal igyekeztek támogatást adni 
a segélyszervezet munkájához.

„Az Ökumenikus Segélyszerve-
zetnek nagyon fontos társadalmi 

küldetése van, évtizedek óta olyan 
munkát végeznek, ami példaértékű 
és nélkülözhetetlen” – mondta a 
KDNP frakcióvezetője .

„Jó segíteni, jó érzés adni” – fo-
galmazott. Hozzátette: igyekeznek 
a jövőben is mindent megtenni a 
magyar családok boldogulása érde-
kében.

Lehel László, a Magyar Öku-
menikus Segélyszervezet elnök–
igazgatója kiemelte: számukra 
az esélyteremtés olyan fogalom, 
amely a mindennapokat meghatá-
rozza. Ez az összefogás is ebbe az 
irányba mutat, emögött az a felis-
merés áll, ami a hitvallásuk – fo-
galmazott.

Rámutatott: az akciójuk első sza-
kasza sikeresen zárult le, elérték a 
kétezer tanszercsomagot.

„Minden esetben célzott adomá-
nyokról van szó, pontosan tudják, 
milyen tanszerekre van szükség és 
hány éves gyermeknek kell segítsé-
get nyújtani” – jelezte.
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Rétvári Bence: Brüsszel 800 milliárd 
forinttal tartozik a pedagógusoknak
Ha végre nem tartják vissza tovább a Magyarországnak járó uniós forrásokat, akkor másnaptól 
561 ezer forintra emelkedik az átlagos pedagógusbér – fogalmazott a Magyar Nemzetnek adott 
interjúban Rétvári Bence miniszterhelyettes. A Belügyminisztérium parlamenti államtitkára, a 
KDNP alelnöke elmondta, hogy a béremeléssel együtt az új életpályamodell vonzóbbá teheti a 
pedagóguspályát.

– Mik az új pedagógus-életpá-
lyamodell legfontosabb elemei?
– Az új pedagógus-életpályát sza-
bályozó törvény önálló életpályát 
biztosít a tanároknak, megteremti 
a rendszerváltás óta legnagyobb 
mértékű béremelés alapját, beve-
zeti a pedagógusoknak a heti fix 
24 tanóraszámot, illetve 46 napról 
50 napra emeli a szabadság mér-
tékét. Magyarországon messze 
jobb a tanár-diák arány, mint az 
EU-ban, és a pedagógusképzés 
továbbra is népszerű. Az új peda-
góguséletpálya-törvény lépéseket 
tesz előre minden olyan területen, 
ahol általában minden európai or-
szág, így Magyarország oktatási 
rendszere is problémákkal néz 
szembe: ilyen az oktatás minő-
ségének javítása, a béremelés, a 
fiatalok pedagóguspályán tartása, 
a rugalmasabb rendszer, az óra-
számcsökkentés, az adminiszt-
ratív terhek csökkentése, a társa-
dalmi különbségek csökkentése 
az oktatás által. Az új életpálya 
és a béremelés vonzóbbá teheti a 
pedagóguspályán maradást és a 
pedagóguspálya választását.
– Miként változik az új törvény-
nyel a pedagógusok bérezése?
– Minden szülő azt szeretné, hogy 
a gyereke a lehető legjobb minő-
ségű oktatást kapja. Az ország 
versenyképessége szempontjából 
is elengedhetetlen, hogy az ok-
tatás jól teljesítsen. Ezért fontos, 
hogy az új törvény megszünteti 
az eddigi 114 formális besorolási 
fokozatot, és ehelyett a teljesít-
ményalapú bérezést vezeti be. 
Aki többet foglalkozik a gyere-
kekkel, aki jobban motiválja őket, 
aki több energiát tesz a tanításba, 
az jobban is fog keresni. Százez-
res mértékben kereshet majd töb-
bet az a pedagógus, aki az átlagon 
felüli figyelemmel neveli a rá bí-
zott gyerekeket. 
Mostantól kevésbé számít a papír, 
és többet számít a tanév során a 

gyerekekre fordított figyelem. Bí-
zunk benne, ez segít még inkább 
kihozni a legjobbat pedagógusok-
ból és az iskolákból. Ez a gyere-
kek, a szülők és az ország érdeke 
is.
 – Elegendő a pedagógusok szá-
ma Magyarországon?
– A tanár-diák arány mutatja 
meg talán a legjobban, hogy ke-
vés vagy elegendő számú a tanár. 
Ez azt mutatja, hogy egy tanárra 
hány diák jut. Ha az Eurostat se-
gítségével kitekintünk az EU tag-
államaira, akkor azt látjuk, hogy 
Magyarországon a 8. legjobb a 

tanár-diák arány. Olaszországgal 
és Portugáliával vagyunk egy 
szinten. Míg nálunk egy tanár-
ra átlagosan 10,6 diák jut, addig 
az EU-ban átlagosan 12,1 diák. 
A miénknél rosszabb a helyzet 
Lengyelországban, Litvániá-
ban, Szlovéniában, Bulgáriában, 
Spanyolországban, Lettország-
ban, Dániában, Észtországban, 
Svédországban, Finnországban, 
Csehországban, Németországban, 
Írországban, Romániában, Szlo-
vákiában, Franciaországban és 
Hollandiában. Ráadásul nálunk a 
tendencia is javuló, mert bő tíz év 
alatt 0,8-at javítottunk.
– Mi a véleménye a baloldali 
vádakról, miszerint tanárhiány 

van hazánkban?
– Az a baloldal beszél pedagó-
gushiányról, amelyik az IMF ja-
vaslatára 15 ezer pedagógust tett 
az utcára egyetlen tanév alatt. 
Európa minden országában egyre 
központibb kérdés a tanárután-
pótlás. Ezért fontos, hogy az új 
életpályatörvény kiiktatja azokat 
az elemeket, amelyek kötelező-
en büntették a fiatalokat a bérek 
meghatározásakor. Így most a 
legnagyobb béremelésre a pá-
lyakezdők számíthatnak. Ez azért 
fontos, mert a friss diplomásokat 
így könnyebb lesz pályán tartani, 

kevesebben mennek el az első öt 
évben. Minden ellenkező híresz-
teléssel ellentétben a pedagó-
guspálya továbbra is népszerű a 
pályaválasztók körében: huszon-
egy éve, 2002-ben 3872 hallgatót 
vettek fel állami ösztöndíjas pe-
dagógusképzésre, tizenegy éve, 
2012-ben 5112-t, 2022-ben pedig 
6734-et.
– Nem alakult ki felmondási 
hullám a tanárok között?
– A felmondások számában nem 
volt érzékelhető semmilyen vál-
tozás a korábbi évekhez képest 
sem a tanév végén, sem a nyári 
szünetben. Természetszerű, hogy 
a pedagógusok javarészt nyáron 
váltanak munkahelyet, és nem 

a tanév közben. Az előző nyári 
szünetek során mintegy kilencez-
ren távoztak az iskolájukból, de a 
többség még a szünet alatt elhe-
lyezkedett egy másik iskolában. 
Volt, aki az új tanév elején kez-
dett, így például az előző tanév 
első hónapjaiban mintegy négy-
ezerrel nőtt az állami iskolákban 
az aktív pedagógus-besorolással 
rendelkezők száma. Emellett az 
évről évre csökkenő gyereklét-
szám mellett a fő munkaviszony-
ban foglalkoztatott pedagógusok 
száma 2010 óta 165 ezer és 170 
ezer fő körül mozog. 
A baloldal az egészségügyi szol-
gálati jogviszony bevezetésénél 
is azzal riogatott, hogy nem lesz 
egészségügyi dolgozó, mert tö-
megesen fel fognak mondani, ak-
kor is hazudtak. Az egészségügyi 
dolgozók tovább dolgoznak egy 
jobb jogviszonyban, és emelke-
dik a bérük. Most a pedagógusok 
kapnak önálló hivatásrendi jogvi-
szonyt, amellyel az ő megbecsü-
lésük is nő.
 – Változik az új életpályával a 
tanárok leterheltsége?
– A pedagógusok terhelése az új 
törvénnyel nem nő, hanem csök-
ken. Egyrészről a maximális heti 
tanórák száma 26 óráról 24 órára 
csökken. Eddig 22 és 26 óra kö-
zött mozgott a tanárok heti tanó-
ráinak száma, átlagosan 24,5 ta-
nóra volt. Az érdekképviseletek 
a sávos helyett fix tanóraszámot 
követeltek, ezért lett fix 24 tanó-
ra. Ez a mostani átlagnál keve-
sebb. Így az új törvény hatályba-
lépésével a heti 24 tanóra feletti 
munkavégzésért életbe lépnek a 
többletmunkára vonatkozó sza-
bályok. Másrészt a szabadság 46 
napról 50 napra nő. Harmadrészt 
a pedagógusok adminisztratív 
terhei is csökkennek, hiszen el-
törlik a kötelező minősítést, az 
önértékelést, valamint az egyé-
ni pedagógus-tanfelügyeletet is. 

„Minket a magyar emberek 
véleménye kötelez. Aki 
demokrata, nem engedi ki 
a migrációról való döntés 
lehetőségét Magyarország 
kezéből.
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Az új törvény hatálybalépésével 
megszűnik tehát a pedagógus I. 
fokozatban levők portfóliókészí-
tési kötelezettsége is. Kevesebb 
energia kell az adminisztráció-
ra, és több marad a gyerekekre. 
Már az új NAT is növelte a pe-
dagógusok tantárgyakon belüli 
szabad időkeretét tíz százalékról 
húsz százalékra. Most pedig az 
igazgatók kapnak a korábbiak-
ban soha nem látott cselekvései 
szabadságot azzal, hogy a tel-
jesítménybérezéssel jelentősen 
tudják jutalmazni a legkiválóbb 
kollégákat vagy a jobban keresett 
tárgyat oktatókat. Ezzel az isko-
lák szabadságfoka egyértelműen 
nőtt.
– Mikor teljesülhet az ígért bér-
emelés?
– Ha végre nem tartják visz-
sza tovább a Magyarországnak 
járó EU-s forrásokat, akkor első 
ütemben 561 ezer forintra emel-
kedik az átlagos pedagógusbér, 
2025-re pedig 800 ezer forint 
körül lesz. A magyar baloldal és 
Brüsszel mondvacsinált okokkal 
akadályozta meg, hogy a most 
lezárult tanévben már pénzüknél 
legyenek a magyar pedagógusok. 
Az igazságügyi reform kapcsán 
minden kért jogszabály hatályba 
lépett, ez egy szupermérföldkő, 
semmi érdemi akadálya nem 
lenne a nagyobb emelés folyósí-
tásának.
Költségvetési forrásból 10-10 szá-
zalékos emelést megvalósítunk, 
de több mint a dupláját szeretnénk 
az uniós források felhasználásá-
val. Brüsszel nyolcszázszemtől 

szemben forinttal tartozik a ma-
gyar pedagógusoknak.
– Megjegyzendő, hogy a balol-
dal bevallottan azért dolgozik 
Brüsszelben, hogy ne kapja meg 
hazánk a neki járó EU-s forrá-
sokat.
– Aljas, amit művelnek. Havi öt-
hat millióért ők azért verik az 
asztalt Brüsszelben, hogy egy 
magyar pedagógus ne kaphas-
son 800 ezer forintot. A baloldal 
a pedagógusbér-emelés kapcsán 
már rég elvesztette a hitelét. Egy-
részt, amikor kormányoztak, ak-
kor válságkezelésre hivatkozással 
elvettek egyhavi bért minden pe-
dagógustól 2008–2009-ben. Más-
részt most pont ők akadályozzák 
a béremelés forrásához való hoz-
záférést. 
Ilyen csúfságot még a világ 
nem látott, hogy egy politikus – 
kisstílű politikai érdekből – a pe-
dagógusok nagyobb arányú bér-
emelése ellen dolgozzon.
 – Gyakran elhangzott a balol-
dal részéről, hogy nem voltak 
egyeztetések a pedagógusszer-
vezetek és a kormány között. Mi 
igaz ebből?
– Soha annyi egyeztetés nem volt 
egyetlen oktatási törvénymódo-
sítás kapcsán, mint most. Több 
tízezer pedagógus digitálisan vá-
laszolt a Belügyminisztériumnak, 
és átfogó szakmai egyeztetés is 
volt az összes érdemi szervezet-
tel. Ezek alapján nyújtottuk be 
például úgy a törvényjavaslatot, 
hogy a pedagógusok munkájának 
minősítését nem külső szakértők 
értékelése, nem a szülők vélemé-

nye vagy a diákok eredményei-
nek javulása alapján, hanem az 
iskolaigazgató és a munkaközös-
ség-vezető megítélése alapján kell 
meghatározni. Több tucat helyen 
módosult a törvény a Nemzeti Pe-
dagógus Kar és a szakszervezetek 
javaslatai alapján. Összesen húsz-
nál is több egyeztetést tartottunk.
– Milyen eredményeket hozott, 
hogy az iskolák állami fenntar-
tásba kerültek?
– Az iskolák állami fenntartásba 
vételének eredményességét a PI-
SA-mérés is visszaigazolta. Egy-
részről a legutóbbi mérésnél mind 
matematikából, mind szövegér-
tésből, mind természettudomány-
ból javult a diákok eredménye. 
Másrészt a családi háttér teljesít-
ményre gyakorolt negatív hatása 
26 százalékról 19,1 százalékra 
csökkent az állami fenntartásba 
vétel óta. Azaz az iskola ma ered-
ményesebben kompenzálja az ott-
honról hozott hátrányokat, mint 
egy évtizede. És ezt nemcsak mi 
mondjuk, hanem a PISA-eredmé-
nyek is. A magyar oktatási rend-
szert megbecsülni kell és nem 
lebecsülni. A baloldal láthatóan 
lebecsüli és kicserélné valame-
lyik Brüsszelben divatos másik 
modellre. Mi viszont erősítjük az 
iskolákat, és az elfogadott költ-
ségvetés szerint jövőre 393 milli-
árd forinttal fogunk többet költeni 
az oktatásra az ideinél, a háborús 
és szankciós válság ellenére is.
– Államtitkárként kiemelten 
foglalkozik a migráció és a ha-
tárvédelem helyzetével is. Mi-
lyen következményekkel járna, 
ha Brüsszelnek sikerülne rá-
erőltetni a tagállamokra a mig-
ránskvóta tervét?
– Láttuk az elmúlt hetekben 
Franciaországban, hogy mi lesz 
abból, ha a migrációt szabadjára 
engedik. Magyarországon senki 
nem szeretne arra felkelni, mint 
Franciaországban az emberek, 
hogy egyik napról a másikra fel-
gyújtották az autóját és több ezer 
boltot kifosztottak. Ha kontroll 
nélkül engednek bevándorló-tár-
sadalommá válni egyes országo-
kat, akkor az ilyen állapotokat 
idézhet elő. A magyar határnál 
rendszeresen lövöldöznek a mig-
ránsok. Mi meg akarjuk őrizni 
azt a biztonságot, ami Magyar-
országon van. Éppen ezért el-
lenezzük az illegális migrációt, 
és nem vagyunk hajlandók el-
fogadni, hogy kívülről mondják 
meg nekünk, hogy kikkel éljünk  
együtt. Hárommillió-háromszáz- 

ezren azt mondták, hogy erről 
csak a magyar emberek dönthet-
nek. Ezt a jogkört nem adjuk át 
sem Brüsszelnek, sem másoknak. 
Minket a magyar emberek véle-
ménye kötelez, és aki demokrata, 
az nem engedi ki a migrációról 
való döntés lehetőségét Magyar-
ország kezéből.
 – Milyen lehetőségei vannak 
Magyarországnak, hogy ne ve-
gyék el a döntési lehetőségét és 
fellépjen a brüsszeli tervek el-
len?
– Egyrészről továbbra is véde-
ni fogjuk a külső határokat, és 
fenntartjuk azokat a jogszabá-
lyokat, amik védik Magyaror-
szágot az illegális migrációtól. 
Másrészről ellenezni fogunk 
minden olyan javaslatot, ami 
megkönnyíti és támogatja az 
illegális migrációt. Elfogad-
hatatlan, hogy Brüsszel most a 
kötelező és felső korlát nélküli 
elosztás mellett még migráns-
gettókat is ránk akar erőltetni, 
olyan országon belüli, nyitott tá-
borokat, ahol a migránsok ezré-
vel ki-bejárkálhatnak. Ez tönk-
retenné a magyar városokat.
– Hazánk hogyan tudja a jövő-
ben is sikeresen fenntartani a 
déli határ védelmét?
– Magyarország eddig 650 milli-
árd forintot költött a déli határ vé-
delmi rendszerének a kiépítésére 
és fenntartására. Ezzel az összeg-
gel tartozik Brüsszel a magyar 
embereknek, ami évente legalább 
30 milliárd forinttal emelkedik, 
hiszen minden évben ekkora a 
határvédelem költsége. A határ-
védelmet továbbra is fent fogjuk 
tartani, függetlenül attól, hogy 
Brüsszel ad hozzá forrást vagy 
sem. De minden alkalommal fon-
tos felvetni, hogy a támogatás jár 
nekünk. Az idei évben már három 
közös nyilatkozat is volt, amikkel 
összesen tizenhat EU-tagállam 
felszólította Brüsszelt arra, hogy 
járuljon hozzá a határvédelem 
költségeihez. 
Mindezidáig Brüsszel teljesen 
süket volt ezekre a felhívásokra, 
tehát a tagállamok többségének 
a kérését Brüsszel nem hajlandó 
megfogadni. Kizárólag a migrá-
ciót támogató szervezeteket tá-
mogatják és az illegális migráció 
megállításának a költségeit nem 
hajlandók fedezni.
 Mindeközben most Brüsszel 
újabb befizetéseket követel a tag-
államoktól, hogy tovább tudják 
finanszírozni a migránsok betele-
pítését és a háborút.
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Fenyegető pénzbehajtás 
és megszorítások 
Karácsony Budapestjén

Pénzbehajtás és megszorítások 
fenyegetik a fővárosiakat – írta a 
Magyar Nemzetnek küldött nyi-
latkozatában az Energiaügyi Mi-
nisztérium Karácsony Gergelyék 
vízdíjemelési tervei kapcsán. Úgy 
vélték, a főpolgármester a felelős 
a hatáskörébe tartozó vízművek 
üzemeltetéséért, és a megemel-
kedett adóbevételei ellenére is a 
csőd szélére sodorta Magyaror-
szág legtehetősebb önkormány-
zatát. Bagdy Gábor, a fővárosi 
Fidesz–KDNP képviselője úgy 
vélekedett: a főváros a végóráit 
éli pénzügyi értelemben, amiről 
csak maga tehet.

„A Fővárosi Vízművek mű-
ködése a főpolgármester fele-
lőssége. Karácsony Gergely 214 
milliárdos megtakarítással vette 
át a fővárost, és egyre növekvő 
iparűzési adóbevétellel rendelke-
zik. Ennek ellenére a csőd szélé-
re vitte az ország leggazdagabb 
önkormányzatát, és most, hogy 
elfogyott a pénz, Gyurcsány pa-
rancsára támadja a kormányt, 
mindenhol pénzt akar behajtani, 
és megszorításokkal fenyegeti 
a budapestieket” – írta a Ma-
gyar Nemzet kérdéseire küldött 
válaszában az Energiaügyi Mi-
nisztérium arra reagálva, hogy a 
BKK-jegyek árának drasztikus 
megemelése után vízdíjemelés is 
várható Budapesten.

– A főváros pénzügyi értelem-
ben a végóráit éli, nem hivatkoz-
hatnak külső okokra – emelte ki 
ezzel kapcsolatban Bagdy Gábor, 
a fővárosi Fidesz–KDNP képvi-
selője. A kereszténydemokrata 
politikus emlékeztetett: a főváros 

pénzügyi helyzete napról napra 
rosszabb, annak ellenére, hogy 
több mint kétszázmilliárdot örö-
költek az előző, Tarlós István ve-
zette fővárostól. Arra reagálva, 
hogy a Karácsony Gergely-féle 
városvezetés pert fog indítani a 
Magyar Energia- és Közműsza-
bályozási Hivatal (MEKH) ellen 
azért, hogy megtudja, mennyibe 
kerül egy köbméter víz kiterme-
lése és csővezetékes szállítása, a 
képviselő kijelentette: a főváros 
vezetése kommunikációs játsz-
mába kezd, amikor elkezd peres-
kedni, ez látható volt a szolidari-
tási adónál is.

A Magyar Nemzet megkereste 
Tüttő Kata főpolgármester-he-
lyettest is, aki elmondta: a fővá-
rosi költségvetésből és a közvi-
lágításból kell pénzt elvenniük, 
hogy a vízdíjakat tudják fizetni, 
ami óriási veszteséget jelent a 
fővárosnak. Bagdy Gábor szerint 
ez demagógia, ugyanis lett volna 
más lehetősége a fővárosnak, pél-
dául nem kellett volna olyan sok 
osztalékot kifizetnie a Fővárosi 
Csatornázási Műveknek.

A BKK-jegyek árának huszonyolc 
százalékos megemelését követően 
tehát a fővárosi vízdíjak növelését 
is kilátásba helyezte Tüttő Kata 
főpolgármester-helyettes. Kará-
csony Gergely főpolgármester 
jobbkeze arra hivatkozott, hogy a 
Fővárosi Vízműveknél az előállí-
tási költségek kétszer nagyobbak 
a bevételnél. Tüttő Kata főpol-
gármester-helyettes szerint tart-
hatatlan, hogy a budapesti vállal-
kozások nem a piaci árat fizetik a 
szolgáltatásért.

Simicskó István:  
A fiatalok haza iránti 
szeretetét erősítik a 
honvédelmi táborok

A fiatalok haza iránti szeretetét, 
kötődését erősítik a honvédelmi 
táborok – hangsúlyozta a Honvé-
delmi Sportszövetség elnöke júli-
us végén a szolnok-szandaszőlősi 
sportrepülőtéren, a szervezet által 
rendezett ejtőernyős táborban.

Simicskó István, aki a Ke-
reszténydemokrata Néppárt par-
lamenti frakcióvezetője is, azt 
mondta: „szülőföldünk csak egy 
van, ezt megvédeni minden bajtól 
szép és nemes kötelesség”.

Hozzátette: az ejtőernyős tábor-
ban négy turnusban húsz-húsz, 
tehát összesen nyolcvan kadét vett 
részt idén nyáron. Szolnokot kivá-
ló adottságú településnek nevezte, 
amely komoly katonai múlttal, 
jelennel és jövővel rendelkezik. 
Azt mondta: a Tisza-parti vár-
megyeszékhelyen már harmadik 
alkalommal rendezik meg az ejtő-
ernyős tábort.

Emellett a Honvédelmi Sport-
szövetség számos tábort szerve-
zett, például repülős, túlélési vagy 
idén először búvártábort, Szente-
sen – sorolta.

A táborok harmincéves hiányt 
pótolnak, hiszen egykor az azóta 
megszűnt Magyar Honvédelmi 
Szövetség (MHSZ) szervezett 
ilyen típusú táborokat, még a rend-
szerváltás előtt – mondta, hozzáté-
ve, hogy a fiatalok számára ezek a 
táborok „bátorságpróbák” is, ezért 
gratulált a résztvevőknek.

Simicskó István kiemelte: a 
Honvédelmi Sportszövetséget az-
zal a küldetéssel hozták létre 2017-
ben, hogy a magyar fiatalok felé 
nyisson. Az általános hadkötele-
zettség, ezzel együtt a sorkatonai 
szolgálat Magyarországon történő 

megszüntetésével egy űr keletke-
zett. Egyrészt nem volt tartalékos 
rendszer, ezt is 2010-től kezdték 
felépíteni – idézte fel, megjegyez-
ve: 2010-ben 17 tartalékos katoná-
ja volt a Magyar Honvédségnek, 
most csaknem 12 ezer van, és eb-
ben nagyon sok a munka. Kitért 
arra is, hogy 2015 és 2018 között 
volt honvédelmi miniszter, amikor 
a migrációs válság miatt megépült 
a határon a kerítés, és összeállítot-
tak egy tízéves haderő-fejlesztési 
programot, amelynek része volt a 
Honvéd Kadét Program is. Ezzel a 
14-18 éveseket, a középiskolásokat 
célozták meg. Míg 2017-ben há-
rommal volt, most már 135 közép-
iskolával van szerződése a Magyar 
Honvédségnek, 7200 kadét van ma 
Magyarországon – ismertette.

Simicskó István közölte: a Hon-
védelmi Sportszövetség törekvése 
az is, hogy honvédelmi sport-
központokat építsen. Jelenleg öt 
településen – Baján, Balassagyar-
maton, Újfehértón, Szigetváron 
és Szarvason – található ilyen 
létesítmény, mindegyik százszá-
zalékos kihasználtságú, rengeteg 
a fiatal. A cél, hogy minisztériumi 
segítséggel minden vármegyében 
építsenek honvédelmi sportköz-
pontokat – hangsúlyozta.

Szalay Ferenc (Fidesz–KDNP), 
Szolnok polgármestere méltatta 
a Honvéd Kadét Programot és a 
Honvéd Sportszövetség munkáját.

„A magyar fiatalok igenis 
szeretik a hazájukat” – hangoz-
tatta. Szolnokot katonavárosnak 
nevezte, ahol komoly helyőrség 
működik, és rámutatott arra: a 
városban zajlik a jelenkor honvé-
delmi fejlesztéseinek egyik leg-

Bagdy Gábor, a KDNP fővárosi elnöke
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komolyabb része. Mindez 
azért történik, hogy az or-
szág honvédelmi, védelmi 
képessége a lehető legma-
gasabb szintre emelkedjen 
– közölte.

Réz Levente ezredes az 
eseményen elmondta: öt 
éve kezdték rendbe tenni 
a sportrepülőteret, meg-
teremteni a feltételeket a 
táborok megrendezéséhez.

Tájékoztatása szerint 
idén már nyolcvan kadét 
vesz részt az ejtőernyős tá-
borban. Már levizsgáztak 
az ejtőernyős alapismere-
tekből, és ha az időjárás is 
engedi, 1000-1200 méter 
magasból hajtanak végre 
ejtőernyős ugrást. A tábor 
végére elérhetik a kilenc-tíz 
ugrást is a fiatalok, ami 
nagy eredmény – mondta.

Hozzátette: egy követési 
rendszert dolgoztak ki a 
legjobbak kiválasztására, 
hogy továbbfejlesszék év-
ről évre a tudásukat; már 
vannak visszatérő fiata-
lok. A Honvédelmi Sport-
szövetség támogatásának 
köszönhetően egyre több 
felszerelést, ejtőernyőt 
tudnak venni, ezáltal köny-
nyebb a kadétok képzése – 
jelezte.

A beszédek után átadták 
a Honvédelmi Sportszövet-
ség által biztosított hat új, a 
legmodernebbnek számító 
ejtőernyős felszerelést a 
kadétok, a szolnoki bázis 
számára. Az eseményen je-
len volt Bali Tamás, az MH 
Kiss József 86. Helikopter-
dandár parancsnoka is.

 MTI

Bárdi-Farkas János, a 
balatonfűzfői Báró Wes-
selényi Miklós Alapítvá-
nyi Iskola alapító társelnö-
ke köszöntő beszédében 
elmondta, hogy a tábor 
létrehozásában kiemelt 
segítséget nyújtott a 
Honvédelmi Sportszö-
vetség, valamint Sárin-
ger-Kenyeres Tamás, a 
KDNP keszthelyi alap-
szervezetének elnöke, 
illetve Pintér Attila ny. 
ezredes, a Keresztény 
Gondolkodású Polgárok 
Honvédelmi Egyesületé-
nek elnöke is.

A bázis területének 
kialakításában a rezi 
önkormányzat nyújtott 

folyamatos támogatást. 
Bárdi-Farkas János beszé-
dében hangsúlyozta, hogy 
a hasonló kezdeménye-
zések jó példát mutatnak 
a fiataloknak. Beszélt a 
közeljövő terveiről és az 
eddig elért eredményekről 
is. Mindenki egyetértett 
abban, hogy az ilyen jel-
legű táborokra és képzé-
sekre szükség van, mind a 
haza, mind pedig a polgá-
ri értékek védelme érde-
kében. A beszámolót egy 
katonaszakmai bemutató 
követte, majd pedig a ka-
détok által elkészített va-
csorát fogyasztották el a 
jelenlévők.

 Bognár Károly                                

Kadét tábor a Balatonnál

Egy széleskörű összefogás ered-
ményeként jött létre a Balaton mel-
letti Reziben az idei Kadét tábor, 
ahol a résztvevő kadétok háromhe-
tes harcászati kiképzése és elméle-
ti oktatása zajlott.

Fülöp Attila: A kormányzat kész 
támogatni a családokat tanévkezdéskor is
A kormányzat kész anyagi hozzájárulást, segítséget 
adni a családoknak tanévkezdéskor is – hangsúlyozta 
a gondoskodáspolitikáért felelős államtitkár, a KDNP 
politikusa szeptember 4-én Jászkiséren, a Csete Ba-
lázs Általános Iskolában, ahol a Rászoruló Személyeket 
Támogató Operatív Program keretében tanszercsoma-
gokat osztottak ki.
Fülöp Attila elmondta: ez már az ötödik 
év, hogy működik a köznevelési és a szo-
ciális terület összefogásával az a program, 
amelynek célja, hogy az iskolakezdést már 
ne csak a tankönyvek és az étkeztetés, ha-
nem a tanszercsomagok támogatásával 
is könnyebbé tegyék az erre valamilyen 
szempontból rászoruló családoknak.

Az elmúlt négy évben 348 ezer ingyenes 
tanszercsomagot osztottak ki; csaknem 
3 milliárd forintot fordított erre a magyar 
kormány a Széchenyi 2020 programban – 
közölte az államtitkár.

Az idén 2600 intézményben – amelyből 
2100 állami – mintegy 90 ezer tanulónak 
adtak át ingyenes tanszercsomagot, így se-
gítettek a családoknak. A tanszercsomagot 
az 1-8. osztályos, rendszeres gyermekvé-
delmi kedvezményben részesülő, hátrá-
nyos helyzetű tanulók kapták – mondta el 
Fülöp Attila.

Hangsúlyozta: ma már három fontos 
támpont van, ami segíti a tanévkezdést. 
Kifejtette: a tankönyvek ingyenessé váltak 
az elmúlt időszakban, az idei költségvetés-
ben 13,5 milliárd forint áll rendelkezésre 
ahhoz, hogy mindenki ingyen megkapja a 
tankönyvét; ha nem így döntött volna a pol-
gári kormányzat, hanem 2010 után hagyta 
volna az akkori „játékszabályokat”, akkor 
ma 30-40 ezer forintba kerülne a csalá-

doknak a tankönyvek beszerzése; a másik 
fontos terület a gyermekétkeztetés támoga-
tása, amely különböző kritériumok szerint 
érhető el, erre idén 101,5 milliárd forintot 
különítettek el a költségvetésben; a harma-
dik támogatás az ingyenes tanszercsomag, 
amit idén 90 ezer gyermek kap meg.

Pócs János, a térség fideszes országgyű-
lési képviselője elmondta: a kormánynak 
köszönhetően, a tankerület támogatásával 
mintegy 1500 tanszercsomag érkezett a 
Jászságba. A támogatásból olyan telepü-
léseken is részesülnek a tanulók, ahol az 
önkormányzat önerőből nem tudta volna 
ezt az iskoláknak és a tanulóknak megadni 
– közölte.

Hajnal Gabriella, a Klebelsberg Köz-
pont elnöke arról beszélt, hogy a külön-
böző korú gyerekeknek eltérő összeté-
telű csomagokat állítottak össze. Az első 
osztályosoké a legbővebb csomag, hiszen 
ők tisztasági csomagot, tolltartót a teljes 
felszerelésével, valamint a matematikaok-
tatás segítésére logikai játékot is kaptak. 
Kiemelte a hetedik osztályos csomagot, 
amelybe tavaly óta bekerül egy tudomá-
nyos számológép is.

A jászkiséri Csete Balázs Általános 
Iskolában 189 ingyenes tanszercsomagot 
adtak át a gyerekeknek és szüleiknek, az 
iskolában 417 gyermek tanul.

Új KDNP-alapszervezetek alakultak 
Békés vármegyében
Június 1-én kilenc fővel megalakult a 
Kereszténydemokrata Néppárt Kunágota 
Községi Szervezete, 21-én nyolc fővel pe-
dig a Kevermes Nagyközségi Szervezete. 
A KDNP vármegyei szervezete nevében 
Szebellédi Zoltán elnök vezette le az ala-
kuló üléseket.

Kunágotán az alakuló ülésen jelen volt 
Szebellédi Zoltán vármegyei elnök, va-
lamint a szövetséges partnert képviselve 
Erdős Norbert országgyűlési képviselő és 
Páli Józsefné, a Fidesz kunágotai csoport-
jának elnöke.

Elnöknek választották Süli Ernőt, titkár 
lett Fülöp István, gazdasági vezető Balla 
Tímea, a vármegyei választmányban Mezei 
Attila fogja képviselni a szervezetet.

Az alakuló ülés után lélekemelő előa-
dást tartott Azbej Tristan, az üldözött ke-
resztények megsegítéséért és a Hungary 
Helps Program megvalósításáért felelős 
államtitkár, a KDNP alelnöke.

Kevermesen vendégünk volt Erdős 
Norbert országgyűlési képviselő, Lantos 
Zoltán polgármester és Lévai Lajos, a 
Fidesz kevermesi csoportjának elnöke. A 
Fidesz–KDNP Kevermesen is együtt dol-
gozik a település érdekében.

A szervezet tagjai elnöknek válasz-
tották Bauer Károlyt, titkár lett Lippai 
Ferenc, gazdasági vezető Petró Anna, a 
vármegyei választmányban Bauer Károly 
elnök úr fogja képviselni a szervezetet.
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Keresztény civilizációra, a nemzetek 
sokszínűségére és szuverenitására épülő 
Európai Uniót szeretnénk
Semjén Zsolt volt a szombathelyi kereszténydemokraták vendége
2023. június 22-én – Simicskó István és Navracsics Tibor után harmadik vendégként – Semjén 
Zsolt miniszterelnök-helyettest, a KDNP elnökét köszöntötték a párt Vas vármegyei szervezete 
és a Pro Civitate Dei Egyesület által szervezett Kereszténydemokrata esten a szombathelyi Mar-
tineum Felnőttképző Akadémián. A mintegy kétórás fórumon számos közéleti és aktuálpolitikai 
eseményt, döntést járt körbe Semjén Zsolt. 

A megjelenteket előbb Harango-
zó Bertalan, a KDNP Vas várme-
gyei elnöke, majd Hende Csaba  
(Fidesz), Szombathely ország- 
gyűlési képviselője, végül pedig 
Császár Zoltán, a Pro Civitate Dei 
Egyesület elnöke köszöntötte.

Lovass Tibor, a Helyi Televí-
ziók Országos Egyesületének 
elnöke kérdezte a miniszterel-
nök-helyettest: elsőként a Buda-
pesten megrendezett Nemzetközi 
Eucharisztikus Kongresszusról és 
az idei pápalátogatásról. 

– Amikor nagyon sokan a há-
ború eszkalációját akarják, a pápa 
békeüzenete, és hogy tárgyalá-
sokkal lehet a békét elérni, olyan 
fontos üzenet volt, amely valóban 
a világ lelkiismeretét és figyel-
mét is ideirányította – hallhattuk 
Semjén Zsolttól. – Nemcsak ne-
künk volt ez megerősítés, hanem a 
béke ügyének is. Ferenc pápa ma-
gyarországi látogatásával kiállt a 
béke, a házasság és a keresztény 
civilizáció mellett – mutatott rá a 
KDNP elnöke. – Minden nemzet 
Istennek egy gondolata, így a ma-
gyar nemzet is Istennek egy gon-
dolata. Ebből kifolyólag minden 
nemzetnek az a küldetése, hogy a 
saját értékeit megőrizze, kimun-
kálja és felmutassa, mert ez az az 
érték, amelyet csak és kizárólag 
az adott nemzet adhat az egye-
temes emberiségnek – fejtette ki 
Semjén Zsolt.

 – Senki nem adhatta a vilá-
girodalomnak Dosztojevszkijt, 
csak az oroszság, senki nem ad-
hatta a világ zeneirodalmának 
Wagnert, csak a németség, és 
senki nem adhatta és senki nem 
adhatja az egyetemes emberiség-
nek Arany Jánost, Ady Endrét és 
Bartók Bélát, csak a magyarság, 

csak mi – folytatta. – S ha mi el-
tűnünk a történelemből, akkor az 
egyetemes emberiség lesz örökre, 
pótolhatatlanul szegényebb. Ezért 
tehát a mi kötelességünk, hogy a 
magyarságunkat megőrizzük, ki-
munkáljuk és föl tudjuk mutatni, 
amivel az egész emberiség gazda-
godik – hangsúlyozta a kormány-
fő helyettese.

– A magyar nemzet olyan kü-
lönleges nemzet, mely egy három-
lábú székhez hasonlít: az egyik 
lába az anyaországi magyarság, 
a másik a Kárpát-medencei ma-
gyarság és a harmadik a diaszpó-
ra magyarsága. S ha bármelyik 
láb eltörik vagy kiesik, a szék 
fölborul – fogalmazott Semjén 
Zsolt, aki példaként említette: 
ha eltűnne az erdélyi, a felvidéki 
magyarság, akkor az egyetemes 
magyarság lenne csonkább. A 

miniszterelnök-helyettes hosszan 
beszélt azokról a kormányzati 
programokról, amelyekkel a ha-
táron túli magyar óvodák, isko-
lák fenntartásához, templomok 
felújításához, egyetemek és más 
felsőfokú képzési helyek finanszí-
rozásához az elmúlt több mint tíz 
esztendőben hozzájárultak. 

Hangsúlyozta annak jelentő-
ségét is, hogy minden külhoni 
magyar teljes jogú magyar állam-
polgár lehessen. Megtudtuk: élet-
céljának tekinti a magyar nemzet 
közjogi egyesítését. – Már több 
mint 1 millió 150 ezer nemzet-
társunk vált honfitársunkká és 
polgártársunkká a honosítás biz-
tosításával – emelte ki a politi-
kus. – Az Európai Unió bűnben 
él, de nem bűnben fogant. Mi arra 
teszünk kísérletet, hogy az Euró-
pai Unió visszataláljon az alapító 

atyák örökségéhez, akik keresz-
tény civilizációra épülő Európát, 
illetve a nemzetek sokszínűségére 
és szuverenitására épülő Európai 
Uniót álmodtak meg: ahol eviden-
cia, hogy a családra épül a nemzet 
– erről is beszélt, majd kitért arra, 
hogy elutasítjuk az LMBTQ-pro-
pagandát és a migránsok betele-
pítését: ezekben a kérdésekben a 
kormány nem enged – szögezte 
le, mint ahogy azt is aláhúzta: 
Magyarország érdeke, hogy az 
Európai Unió tagja maradjon.

A rendezvényt vendégasztal 
zárta, amely alkalmat adott a 
résztvevőknek közvetlen találko-
zásra, baráti beszélgetésre. A Vas 
vármegyei KDNP célja, hogy mi-
nél több ilyen rendezvény kereté-
ben erősítse a vármegyei keresz-
ténydemokraták közösségét.

 HAZÁNK – VAOL.HU
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Amíg a magyar kisebbség jogait garanciálisan 
nem biztosítják, szó sem lehet Ukrajna 
semmilyen EU- vagy NATO-csatlakozásáról 
A Hír TV Napi aktuális című műsorának vendége volt szeptember 14-én Semjén Zsolt minisz-
terelnök-helyettes, a Kereszténydemokrata Néppárt elnöke, akivel M. Dobos Marianne készített 
interjút.

– Az ukránok mindenképpen 
megállapodásra kívánnak jutni 
a sokat kritizált nyelvtörvény 
kérdésében az Európai Unióval 
a tagsági tárgyalások megkez-
dése előtt. Kijev szavakban kiáll 
a kisebbségi jogok mellett, az 
intézkedések azonban eddig el-
maradtak. 
– Először is az egy derék dolog, 
hogyha Kijev megállapodik az 
Európai Unióval, de Kijevnek ve-
lünk kell megállapodnia, és amíg 
a kisebbség sorsa nincs garanciá-
lisan rendezve, addig szó se lehet 
semmifajta európai uniós vagy 
NATO-csatlakozásról. Na, most 
a helyzet az, hogy mi ajánlottunk 
megoldást. Ott voltam annak ide-
jén Máltán az Európai Néppárt-
nak a kongresszusán, amikor 
Orbán Viktor azt ajánlotta Poro-
senko elnöknek, hogy ha Ukrajna 
az Európai Unió felé törekszik, 
akkor mind a nyelv, mind az okta-
tás kérdésében mondjuk azt, hogy 
az Európai Unió tagállamainak a 
nyelve legyen elfogadott Ukraj-
nában is. Mi megértjük azt, hogy 
ők félnek az oroszoktól. De mi 
közünk nekünk ehhez? Tehát mi 
azt ajánljuk, hogy a nyelv tekin-
tetében az Európai Unió nyelveit 
ismerje el Ukrajna, ugyanígy az 
anyanyelvi oktatáshoz való jogot 
is. A kettős állampolgárság tekin-
tetében pedig az Európai Unió és 
a NATO-tagországok állampol-
gárságát ismerje el, és akkor ez 
a kérdés is megoldódik. De a leg-
egyszerűbb dolog, amit ajánlunk, 
hogy ismerje el Ukrajna a ma-
gyarságot őshonos nemzetiség-
nek. Megjegyzem,  a magyarság 
Kárpátalján őshonosabb, mint az 
ukránok,  tekintve, hogy a magyar 
államiság cirka ezer évvel korábbi, 
mint az ukrán államiság... És van-
nak szerzett jogaink! A szerzett 
jogainkat az ukrán-magyar alap-
szerződés garantálja. Tehát oda 
kell visszamenni, ami volt. Az egy 
nagyon ingoványos pálya, hogy 
elkezdünk tárgyalgatni, akkor ők 

részletkérdésben de-
monstrálják az EU felé 
meg a Velencei Bizott-
ság felé, hogy lám-lám 
ők tárgyalnak, és is-
merjük azt a játékot, 
amikor valamilyen 
jogszabály-módosí-
tást csinálnak, majd 
visszacsinálják, illet-
ve, ha nem csinálják 
vissza, akkor is el-
szabotálják minisz-
teriális szinten vagy 
helyi szinten. Ha most 
Munkács polgármes-
terét, a Baloga-klánt, 
ezt a magyargyűlölő 
maffiózót nem tudja 
megfékezni az ukrán hatalom, és 
ezt művelheti a magyar iskolák-
kal, akkor hogy várhatjuk, hogy 
egy megállapodást végre fognak 
hajtani?
– Sándor Fegyir, Ukrajna leen-
dő budapesti nagykövete egy 
interjúban azt mondta, hogy az 
ukrán oktatási rendszer képte-
len megteremteni a színvonalas 
ukrán nyelvoktatás feltételeit a 
nemzeti kisebbségek számára, 
de innentől kezdve a magyar 
nyelvű oktatás sem megoldott. 
Lát arra esélyt, vagy egyáltalán 
lehet-e megoldás abban, hogy a 
magyar nyelvű oktatás valami-
lyen módon, de a gyakorlatban 
is megvalósuljon?
– Mi megvalósítottuk tökéletesen! 
Amíg a maidani események után 
nem verték szét azt az oktatási 
rendszert, amit fölépítettünk, és 
ami tökéletesen működött, ad-
dig nem volt semmilyen problé-
ma. Vissza kell menni oda, ahol 
voltunk. (Semjén Zsolt számos 
alkalommal elmondta, hogy a 
magyar anyanyelvűek akkor tud-
nak megtanulni ukránul, ha azt 
idegen nyelvként tanítják. Azt is 
nyilvánvalóvá tette, hogy minden 
megállapodás csak Kárpátalja 
magyar legitim képviselőinek – a 
KMKSZ-nek – a jóváhagyásával 

történhet – a Szerk.)
 Megjegyzem, a kárpátaljai ma-
gyarok nem azért vannak Ukraj-
nában, mert oda akartak kerülni, 
hanem először a trianoni diktá-
tummal szakították el, utána a má-
sodik világháború végén Sztálin 
döntése folytán került Kárpátalja 
a Szovjetunióhoz és így maradt 
Ukrajnánál. 
– Novák Katalin köztársasá-
gi elnök találkozott Zelenszkij 
elnökkel, és ott az ukrán elnök 
arról beszélt, hogy szeretné-
nek javítani a kapcsolaton. Ezt 
mennyire látja látszatpolitizá-
lásnak?
– Teljesen. Ezek szavak. Korlátlan 
lehetőségük lett volna a minimális 
jogainkat biztosítani, és őszintén 
szólva nem is értem, hogy miért 
csinálják, amit csinálnak velünk. 
Nem árt emlékeztetni arra, hogy 
Antall József idején Magyaror-
szág volt az első ország a világon, 
amelyik elismerte Ukrajna létét 
és szuverenitását. Tehát magyarul 
azt, hogy a Szovjetunión belüli 
SZSZK, Ukrán Szovjet Szocia-
lista Köztársaság az legyen egy 
szuverén állam(!). Megjegyzem, 
az nemzeti érdekünk, hogy az 
Orosz Birodalom – bárhogy hívják 
–, és a Nyugat – amit most éppen 
Európai Uniónak hívnak –, között 
legyen egy ütközőállam. Ezért 

magyar nemzeti érdek, hogy lé-
tezzen Ukrajna. Orbán Viktor 
préselte ki az Európai Unióból a 
vízummentességet az ukránok 
számára. Én személyesen Har-
tyányi Jaroszlavával  jártam ki a 
magyar Országgyűlésben, ketten 
vittük keresztül, hogy a nagy éh-
ínséget (holodomor) az Ország- 
gyűlés ismerje el. Annyi segélyt, 
annyi támogatást, annyi oltóanya-
got senki nem kapott, mint tőlünk 
Kárpátalja és Ukrajna. Tehát nem 
rajtunk múlik a jó viszony. Mi 
boldogan támogatjuk Ukrajnának 
az EU-s, NATO-s elképzeléseit, 
ha ez a magyar nemzeti érdekek-
nek megfelel. És a magyar nem-
zeti érdekek egyik legfontosabb 
pillére az, hogy a kárpátaljai ma-
gyarság jogait minden tekintetben 
is csorbítatlanul biztosítani kell, 
mégpedig garanciális jelleggel, 
hogy ne történhessen meg még 
egyszer az, hogy egyszer van, és 
utána elveszik.
– Pont ezt akartam kérdezni. Az 
ukrán fél úgy nyilatkozott a mi-
nap, hogy még a NATO-, illet-
ve uniós csatlakozás előtt, már 
a tárgyalások megkezdésekor, 
szeretnék a kisebbségi jogokat 
rendezni.
– Hajrá!
– Az nagy kérdés, hogy ez  
mennyire lehet tartós?8
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8 – Mi csak akkor támogatunk 
bármit, hogyha ez garanciális. 
Ezért mondom, hogy az uniónak 
lehet szerepe ebben, például, ha az 
a megállapodás, hogy az Európai 
Unió nyelveit és állampolgárságait 
Ukrajna elismeri, ebben a pillanat-
ban az orosz problémát elválasztotta 
a mienktől. Persze sajátos a hozzá-
állásuk, hogy mindenkit megillet-
hetnek bizonyos kisebbségi, emberi 
jogok, kivéve – a legnagyobb számú 
– orosz kisebbséget, de ez nem az 
én dolgom. Oroszország nagy or-
szág ahhoz, hogy a saját kisebbségei 
ügyeit kezelje, ahogy tudja, ez nem 
ránk tartozik, de a magyar kisebb-
ség az ránk tartozik. És a magyar 
kisebbség, mint egy európai uniós 
ország kisebbsége, bizonyos érte-
lemben az Európai Unióra is, ezért a 
megoldás az Európai Unió nyelvei-
nek az akceptálása. Történelmi tény, 
hogy a magyarság alkotott először 
államot Kárpátalján, ezért evidencia, 
hogy őshonos történelmi kisebbség. 
Nevetséges, hogy a krími tatárok 
őshonos kisebbség lehet, mi, magya-
rok meg nem, noha Batu kán még a 
világon se volt, Dzsingisz kán sem, 
amikor a magyarság már államot 
alapított. Háromszáz évvel korábban 
alapítottunk államot Kárpátalján, 
mint egyáltalán a mongolok és a ta-
tárok megjelentek Európában. Tehát, 
ha őnekik lehet őshonos kisebbségi 
státuszuk, kérdezem, hogy nekünk, 
magyaroknak miért nem? Tehát, ha 
az ukránok meg akarják oldani, én 
nagyon szívesen segítek nekik. Tíz 
perc alatt megírom azt a törvénymó-
dosítást, ami teljesen összhangban 
van az Európai Unióval, a Velencei 
Bizottsággal, a józanésszel, az uk-
rán-magyar alapszerződéssel, az 
ukrán alkotmánnyal, és abban a pil-
lanatban megoldónak a problémák.
– Akkor nemsokára majd meg-
kérdezem, hogy kérték-e ezt a se-
gítséget?
– Nagy hit kell hozzá, de nekünk 
nagy hitünk van.
– Nézzünk egy másik témát. Ez is 
rendkívül fontos. Ugye Ausztria 
után Magyarország is azt mondja, 
hogy nem adja ki Ukrajnának a 
hadköteles menekülteket. Volt hi-
vatalos megkeresés Magyarország 
irányába, hogy márpedig adják 
ki?
– Kifejezetten Magyarország irá-
nyába való megkeresésről nem 
tudok, de általánosságban ukrán 
részről elhangzott. Lengyelország-
ban pedig ezen az alapon ki is adtak 
Ukrajnának ukrán menekülteket. 
Ha ez igaz, akkor meg vagyok döb-
benve lengyel testvéreinken. Na-

gyon derék, hogy osztrák barátaink 
azt mondták, hogy nem. Úgy hallot-
tam, hogy a csehek is azt mondták, 
nem.  Egy dolog biztos, Magyaror-
szág egyetlen menekültet sem fog 
kiadni senkinek, legalább három ok 
miatt: első az elemi humánum. Gon-
doljon bele mindenki abba, hogyha 
az ő gyerekét, a férjét vagy az apját 
ki kellene adni, hogy kihurcolják a 
frontra és ott meghaljon. Minket 
egyáltalán nem érdekel, hogy az 
ukrán törvények szerint katonaköte-
les-e vagy sem. Senkinél nem néz-
zük, nem vizsgáljuk. Mi senkit nem 
adunk ki az elemi humánum alap-
ján. Másodszor, nemzeti okokból 
sem adjuk ki. Nyilván nem fogunk 
kiadni egy magyart, hogy kiküldjék 
a frontra meghalni egy olyan ügy-
ben, amihez a magyarságnak semmi 
köze. Harmadszor, szerintem jogi-
lag sem lehet kiadni, mert nem lehet 
kiadni valakit egy olyan országnak, 
ahol utána az élete veszélyben van. 
Mégpedig azért akarják, hogy adjuk 
ki őket, mert katonakötelesek és ki 
akarják küldeni a frontra. Márpedig 
a fronton az emberek meghalnak, te-
hát az ő élete veszélyben van, nagy 
valószínűséggel meg fog halni!
Minden Ukrajnából menekült, le-
gyen magyar, ukrán, ruszin, akármi, 
akik Magyarországon vannak, teljes 
biztonságban vannak, szabad em-
berek. Azt csinálnak, amit akarnak. 
Ha itt maradnak Magyarországon, 
szeretettel látjuk őket, nem adjuk ki. 
Ha akarnak, továbbmennek Nyu-
gatra, és ha úgy döntenek, vissza is 
mehetnek Ukrajnába, de aki itt akar 
maradni, az teljes biztonságban van, 
és nem adjuk ki őket!
– A Bloomberg azt írja, hogy el-
lenséges légkör fogadja az ukrán 
nagykövetet Budapesten. Ön hogy 
látja?
– Ez szemenszedett hazugság.
– Mire alapozzák akkor ezt a ki-
jelenést?
– Semmire, ez szemenszedett ha-
zugság. Sajnos az előző két nagykö-
vet kútmérgezője volt az ukrán-ma-
gyar kapcsolatoknak. Őszintén 
szólva nem tudom, hogy miért. Meg 
kell mondanom, hogy a most érke-
ző nagykövet valóban egy nagyon 
szimpatikus interjút adott. Én úgy 
érzem, hogy ő egy tiszta ember, 
egy tanárember, aki valóban az uk-
rán-magyar jó kapcsolatokon mun-
kálkodik. És bízom benne, hogy 
erre van is felhatalmazása Kijevből. 
Nagy szeretettel és nagy várakozás-
sal várjuk. Megjegyzem, mind a két 
elődjét nagy szeretettel és nagy vá-
rakozással vártuk. Milyen kár, hogy 
kútmérgezők voltak…

„Keresztes Sándor az 
egyház és a magyarság 
napszámosa volt”
Felavatták Keresztes Sándor emléktábláját. 
Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes, a 
KDNP elnöke méltatta a párt újjáalapítóját, 
egykori országgyűlési képviselőt, vatikáni 
nagykövetet a megemlékezésen augusztus 
utolsó napján Budapesten.

Semjén Zsolt kiemelte: Ke-
resztes Sándor hűséges volt 
egyházához és nemzetéhez, 
nála a katolikus hit és a keresz-
ténydemokrácia egységbe forrt. 
Kereszténydemokrata meggyő-
ződése a pápai szociális encik-
likákon, végső soron az evangé-
liumon alapult.

Keresztes Sándort az egyház 
társadalmi tanítása vértezte fel 
a neopogány, Isten- és emberel-
lenes, nyilas, kommunista dik-
tatúrákkal szemben, személyes 
egzisztenciájának kockáztatása 
árán is szembeszállt ezekkel – 
mondta a KDNP elnöke.

Semjén Zsolt kitért arra, hogy 
a mai egyház- és nemzetpoliti-
ka több elemében Keresztes 
Sándorhoz nyúlik vissza.

„Erős KDNP nélkül nem a 

magyar volna Európa legke-
reszténydemokratább kormá-
nya, és így nem tudná védeni a 
keresztény civilizációt Európá-
ban” – tette hozzá a miniszter-
elnök-helyettes.

Szólt arról is, hogy a magyar 
kereszténydemokrácia újjászer-
vezése mellett Keresztes Sán-
dor az Antall-kormány vatikáni 
nagyköveteként sokat tett Gyu-
lafehérvár érseki rangra emelé-
séért.

A Budafokon, a Kölcsey utca 
4. számú ház falán elhelyezett 
emléktáblán az áll: haláláig 
itt élt Keresztes Sándor (1919-
2013), a Kereszténydemokrata 
Néppárt alapítója, országgyű-
lési képviselő, vatikáni nagykö-
vet. Az emléktáblát a KDNP és 
a család állította.
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Szent Benedek válaszútján

Július 11-én volt Nursiai Szent 
Benedek ünnepnapja. Visszaem-

lékezésünk címét 
Rod Drehertől 
kölcsönöz t ü k , 
aki többekkel 
együtt úgy gon-
dolja, hogy az 
1500 évvel ez-
előtt élt renda-
lapítónak van 
üzenete a mai eu-
rópaiak számára. 
Talán ma is jár-
ható a kontinens 
akkori válságá-
ból kivezető út.

A Római Biro-
dalom 395-ben kettévált, és nyu-
gati fele 476-ban végleg megbu-

kott. Ezt nem csupán a beáramló 
barbár törzsek okozták, hanem a 
birodalom belső válsága is. A pol-
gárok hétköznapjai még őriztek 
valamit a nagy örökség külsősé-
geiből, de már nem érvényesült 
mindaz, ami Rómát naggyá tette, 
a római jog csodálatos rendszere, 
a közigazgatás rendje, a hadsereg 
ereje, és főleg nem azok a normák, 
amik a társadalom rendezettségét 
biztosították.

A dekadens életforma taszította 
az ott tanuló Benedeket, aki egy 
tisztább életre vágyva kivonult 
ebből a világból. Később mega-
lapította a Monte Cassinó-i mo-
nostort és ennek mintájára több 

másikat. Ezek a Regulája szerinti 
életet élő közösségek mentették 
át a klasszikus műveltség értéke-
it, amik a keresztény lelkiséggel 
együtt kisugározva a kolostorok-
ból megalapozták Európa követ-
kező évszázadait.

Mi a hasonlóság Európa két 
korszaka között? Talán az, hogy 
a beáramló, más kultúrából jövő 
tömegeknek könnyű dolguk van a 
válsággal küzdő, eszméit vesztett 
társadalommal szemben.

A benedeki út pedig nem más, 
mint a hiteles közösségek és az 
azokban átmentett és megerősített 
értékek kisugárzó és átalakító ereje.

 Harrach Péter
A szerző a Magyar 

Kereszténydemokrata 
Szövetség elnöke

A legfőbb korparancs
A változó világban a legfőbb kor-
parancsunk megmaradni magyar-
ként és keresztényként – mondta 
Kövér László a minap.

Ez volna a beszéde lényege, de 
ha kibontjuk a tézist, lehet és kell is 
még ragozni a dolgot. Ő is ezt tette. 
Beszélt a szuverén magyar állam 
megőrzésének szükségességéről, 
a keresztény kultúra megóvásáról 
és továbbadásáról, a folyamatos 
„karbantartásra” szoruló nemzeti 
összetartozásról, hazánk és szülő-
földünk otthonosságának megóvá-
sáról. Ennek a kívánalomnak kell, 
hogy folyamatos őrzői legyünk 
mindannyian Szent István óta.

Mindezek igen szép gondolatok 
és egyben grandiózus feladat is. 
Engem mindebből az otthonosság 
megóvása ragadott meg leginkább. 
Egyből a határon túlra kerültek ju-
tottak eszembe, akik anno olyan 
házban laktak otthonosan, ahol nem 
volt, vagy családiasan ismerős volt a 
házmester. Aztán egyszer csak, má-
ról holnapra arra ébredtek, hogy va-
laki ismeretlen ül a kapusfülkében, 
aki vagy jóakaratú, vagy nem, vagy 
ismeri a nyelvünket, vagy nem. De – 
mint az új hatalom képviselője – el-
várja, hogy olyan rend legyen, amit 
ő diktál, úgy beszéljenek, hogy ő is 
értsen mindent. Így került a lakások 
ajtajai mögé a szülőföld otthonossá-
ga. Ahol még lehetett azt beszélni és 
úgy, ahogy e fura helyzetbe kerültek 
eddig is tették mindenhol. Aztán ki-
derült, hogy ezt is csak csínján sza-
bad. Felhangosított rádió és letakart 
telefon mellett.

A házelnök beszélt még a meg-
nyerendő diplomáciai csatákról, a 
béke megőrzéséről, a háborúból 
való kimaradásról, a nyugati vi-
lágot elpusztítani akaró, II. János 
Pál pápa megfogalmazása sze-
rint a halál kultúrájának nevezett 
erő ellen megvívandó csatákról. 
E kultúrának ugyanis nemcsak 
a materiális javaink kellenek, 
hanem a lelkünk is. Mert lélek 
nélkül nincs otthonos haza, sem 
szülőföld. Nekik egymástól el-

szigetelt emberek kellenek, aki-
ket elzárnának saját maguktól, 
családjuktól, nyelvbeli, hitbeli és 
nemzeti közösségüktől. Nem kell 
a nemzet, nem kell az Isten.

Annak pedig, aki nem a ma-
radék anyaországban él, még a 
házmester csapatával is meg kell 
birkóznia nap mint nap. Felvállal-
va a sokszor sziszifuszi munkát, 
a borsó ismételt falra hányását, 
vagyis azt, amivel ma a megma-
radásnak még esélye van. Napon-
ta olvassuk a történéseket, és csak 
csodálni tudjuk a kitartást, a soha 
fel nem adást, a töretlen hitet, 
amivel a harcukat vívják. Ami a 

miénk is volna, ha nem jövünk el. 
Ez már viszont a mi soha le nem 
tehető keresztünk. Lelkünk rajta.

„Szent István Magyarorszá-
gának örököseiként ma sem tér-
hetünk ki a kihívás elől, hogy 
családjainkat és nemzetünket, 
keresztény kultúránkat és élet-
formánkat megvédve, ugyanak-
kor együttműködve minden Kár-
pát-medencei és európai sorstárs 
nemzettel, hozzájáruljunk az élet 
kultúrájának győzelméhez Euró-
pában is.” Dixit.

 Pálmai Tamás
A szerző a KDNP Országos 
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Willkommenskultur német katolikus módra

A magyar piacvezető hírportál 
(„nincs másik”) Magas a mi-
naret? Már iszlám tanácsadó 
közvetít Németországban című 
cikkében (2023.08.16.) arról lel-
kendezett, hogy Baden-Württem-
berg tartományban a katolikus 
egyház alkalmazásában (!) áll 
egy muszlim vallástudós, akinek 
az a feladata, hogy közvetítsen a 
muszlim közösségek és a helyha-
tóságok között. Például a német 
városok fölé magasodó mecse-
tek építésének ügyében – jelesül, 
hogy azok minél könnyebben, 
minél nagyobb számban meg-
épülhessenek. „Az országban 
több mint ötmillió muszlim él, a 
bajor iskolában iszlámot is ta-
nítanak, így nem meglepő, hogy 
nagyjából 2800 mecset találha-
tó” – lelkesedik kritikátlanul az 
Index jól értesült szerzője.

Maximálisan tiszteletben tart-
va a német egyházat és a vallás-
közi párbeszéd szép misszióját, 
ugyanakkor a világiak sajátos 
felelősségét is átérezve a „földi 
dolgok” intézésében (vö. ChL15 
és LG 31, illetve CIC 225. kánon), 
a következő égető kérdések fogal-
mazódtak meg bennem:

1. A német egyházi vezetés va-
jon jól megvizsgálta és mérlegel-
te-e, hogy a fent ismertetett lépé-
sei milyen üzenetet hordoznak az 
iszlám közösség számára? Vagy, 
mint a rossz szociális munkás, azt 
gondolják, hogy a segítség teljes 
önfeladást jelent? Végül is az ál-
taluk alkalmazott, a cikkben több-
ször idézett moszlim vallástudós, 
bizonyos Hussein Hamdan önma-
ga válaszol erre a kérdésre, neve-

zetesen, hogy mit is vár ő a má-
sik féltől: „közös étkezés, közös 
kávézás, közös ünneplés, amelyek 
során tisztázhatók a közös élet-
tel kapcsolatos nézeteltérések”. 
Vagyis, ha jól értjük, a német 
helyhatóság és a keresztény egy-
házak képviselői vegyenek részt 
a muszlim rituálékon – mert lás-
suk be, az nem túl valószínű, hogy 
a muszlim vallási elöljárók majd a 
húsvéti vagy a karácsonyi szent-
misék utáni lakomán egyeztetnek 
a keresztény és ateista németekkel 
egy jó török vagy arab kávé mel-
lett. Ebben a kijelentésben persze 
az is benne van, hogy a németek 
mindenképp tartsák tiszteletben a 
muszlim vallási előírásokat, hogy 
tisztázni lehessen az „esetleges” 
nézeteltéréseket. (Miért jut eszünk-
be ezekről a „bülbül-szavakról” 
Arany János halhatatlan balladája, 
a Szondi két apródja?) 

2. A német egyházi vezetés fent 
ismertetett lépései hogyan szol-
gálják az elsősorban rájuk bízott 
közösség, a német katolikus hívek 
és/vagy az egyetemes egyház ja-
vát (lelki üdvösségét), illetve a II. 
vatikáni zsinat által kijelölt „új 
evangelizáció” követelményét? 
Az idézett cikk ezzel kapcsolat-
ban Michael Blume-ot (aki nem 
egyenlő a nyugalmazott szentszé-
ki diplomatával, Magyarország 
korábbi apostoli nunciusával!), 
Baden-Württemberg antiszemi-
tizmus elleni biztosát (!) szólal-
tatja meg: „Hussein Hamdan 
bizonyítja, hogy a vallások együt-
télése az alulról induló építkezés 
eredménye (…) a példát azokban 
az országokban, például Fran-

ciaországban is követni kellene, 
ahol egyelőre eredménytelenül 
próbálják meghiúsítani a vallási 
villongásokat.” Tehát, ha jól ért-
jük, a muszlim közösség kevésbé 
fog lázongani, ha minden kérését 
(avagy követelését?) teljesítik, 
mint ha nem. Ez ám a politikai 
éleslátás!

Az antiszemitizmus elleni 
biztos úrról még annyit, hogy 
– saját Wikipedia-oldala szerint 
– 2020 júniusáig a baden-würt-
tembergi Államminisztérium 
nem keresztény vallásokkal 
foglalkozó osztályának vezető-
je volt, akinek a felesége mel-
lékesen egy török származású 
hölgy. Vagyis, ha jól értjük, 
sokkal inkább tekinthető az el-
múlt két évtizedben erőteljesen 
balra tolódó német állam, mint 
a keresztény (katolikus) egyház 
képviselőjének – mégis ő nyi-
latkozik a katolikusok nevében. 
(Az a kérdés pedig már csak 
„hab a tortán”, hogy a köztudot-
tan gyakran zsidóellenes iszlám 
közösségek felkarolásával Blu-
me úr hogyan próbálja vissza-
szorítani az antiszemitizmust?).

3. Miért szükséges, hogy a cikk-
ben említett „vallási közvetítő” 
(azaz muszlim vallástudós) hang-
súlyozottan épp a katolikus egy-
ház szolgálatában álljon, amikor 
Baden-Württembergnek – a jelek 
szerint – egy külön „nem keresz-
tény vallásokkal foglalkozó” mi-
nisztériumi osztálya is van? Az 
Európai Unió és a balliberális ve-
zetésű német állam nem költ elég 
pénzt a vallási „érzékenyítésre”, a 
bevándorlók integrációjára, az em-

beri jogokra és a jogegyenlőségre, 
a bármiféle diszkrimináció elleni 
fellépésre? Vajon nem szimboli-
kus jelentőségű az, hogy az em-
lített úriember éppen a katolikus 
egyház szolgálatában áll, tehát – 
végső soron – a liberális média ál-
tal folyamatosan „intoleránsnak” 
mondott katolikus hívek fizetik?

4. Az iszlám közösségtől elvár-
ják-e kölcsönösségi alapon, hogy 
ők is alkalmazzanak néhány (már 
ha a számarányokat tekintjük), de 
legalább 1 általuk fizetett „keresz-
tény vallástudóst” (ez volna ugye 
a nagyon-nagyon minimum), aki 
a zsidó-keresztény vallási gyöke-
rű, a görög műveltségre és a ró-
mai jogrendszerre épülő európai 
kultúra értékeit (és, mondjuk ki 
bülbül-szavak nélkül: minimális 
elvárásait) közvetíti a más kultúr-
körből érkező bevándorlók felé? 
Vagy esetleg a katolikus identitás 
alapvető elemeit (életvédelem, 
családok megerősítése, anyagi-
asság helyett lelki értékek, stb.) 
közvetíti a baloldali törvényho-
zók felé? Mert szerintünk, ha már 
pár-beszéd, akkor tényleg ez vol-
na a minimum… 

+1: Tesznek-e valamit a né-
met egyház vezetői azért, hogy 
a Németországban befogadott 
iszlám közösségek tagjai a saját 
hazájukban lépjenek fel az ottani 
keresztény kisebbségek védelmé-
ben, például – persze országon-
ként differenciálva – a különböző 
jogfosztások, megalázás, bántal-
mazás, fizikai és lelki elnyomás, 
üldözések, kivégzések és terror-
támadások ellen?

 Hojdák Gergely
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Munkában a központi bizottság
Alighanem nagy bajba kerültek a német jobboldali formáció, az AfD hívei. A Német Katolikusok 
Központi Bizottságának elnöke szerint ugyanis a párt nézetei nem férnek össze a kereszténység-
gel, ezért tagjait a jövőben el kell tiltani a laikus tisztségektől, sőt ki kell szorítani a katolikus  
szervezetekből.

Mindez abból az interjúból de-
rül ki, amit Irme Stetter-Karp a 
Kirche + Leben című német ka-
tolikus magazinnak adott a na-
pokban. Figyelembe véve, hogy 
a politikai nézetek miatti nyílt 
diszkriminációt eddig legfeljebb 
szélsőséges, a történelem színpa-
dán leszerepelt ideológiák hívei 
ellen alkalmazták, demokratikus 
legitimációt szerzett parlamenti 
pártok tagságával szemben nem, 
a hírt olyan ismert médiumok is 
felkapták, mint a The European 
Conservative. Nálunk a Mandiner 
szemlézte az interjút.

De mi is lehet az AfD-tagok 
bűne, ami miatt kollektíve kire-
kesztenék őket a katolikus szerve-
zetekből? Az Egyház tanításával 
ellentétes, eretnek gondolatok? A 
homoszexuális kapcsolatok támo-
gatása? Annak tagadása, hogy az 
Isten férfiaknak és nőknek terem-
tette az embert? Nem, hiszen ezek 
éppen a Német Katolikusok Köz-
ponti Bizottságának a nézetei.

Az AfD-vel szembeni kifogá-
sok sora két szóban elmondható: 
antiszemitizmus és rasszizmus. 
Hogy éppen az AfD szokott rá-
mutatni a muszlim bevándorlás és 
a növekvő antiszemitizmus össze-
függéseire?

Ne is firtassuk az ellentmon-
dás okát! Mi, magyarok pontosan 
tudjuk, hogy a vádak és tények 
összhangja egyáltalán nem logi-
kai előfeltétele egy jobboldali párt 
baloldali bírálatának, legyen szó 
Antall József MDF-jéről vagy Or-
bán Viktor Fideszéről.

De milyen párt is valójában az 
AfD, ez a már nevében (Alterna-
tive für Deutschland) is beszédes, 
hivatalosan rendszerkritikusnak 
minősülő formáció? Magyaror-
szágon legfeljebb csak a politikai 
ínyencek követik napi szinten a 
tevékenységét, azt azonban még a 
felületesebb hírfogyasztók is tud-
ják, hogy Németország egyetlen 
igazi jobboldali pártja lényegében 
teljesen banális témákkal kam-
pányol: megállítanák az országot 
tönkretevő bevándorlást, véget 
vetnének a lakosság elszegénye-

déséhez vezető klímapolitikának, 
ellenzik az Oroszországgal szem-
beni szankciós politikát, valamint 
elutasítják a genderizmust és a 
politikai korrektségnek hívott 
cenzúrát.

Vagyis egy hétköznapi jobbkö-
zép pártról van szó, amely való-
jában a mára teljesen hiteltelenné 
vált CDU–CSU-tandem helyett 
végzi el a munkát.

Ha pedig megnézzük az AfD 
jelenlegi elnök asszonyának az 
életrajzát, egyenesen olyan ér-
zésünk támad, hogy a jövőben 
sokkal inkább a karakteres jobb-
oldali politikára kiéhezett tíz-
millióknak, mintsem a különféle 
etnikai, szexuális és ideológiai 
kisebbségeknek van okuk az ag-
godalomra. Alice Weidel ugyan-
is színrelépése előtt ugyanolyan 
nemzetközi bankárkarriert futott 
be, mint bármelyik globalista 
politikus Europában, magánem-
berként pedig boldog leszbikus 
párkapcsolatban él egy filmpro-
ducerrel, akivel két kisgyermeket 
is örökbe fogadtak. (A filmprodu-
cer hölgy egyébként Sri Lanka-i 
származású; ezt azok megnyug-
tatására mondom, akik esetleg a 
Sri Lanka-i kisebbség kitolonco-
lása miatt szoronganak Weidelék 
győzelmétől.)

Ennyit tehát az AfD-ről. De 
kiket takar a másik, sokkal tekin-
télyesebb név, a Német Katoliku-
sok Központi Bizottsága, amely-
nek nevében Irme Stetter-Karp 
kimondta a fatvát a két és fél 
betűs pártra? Gyanútlanabbak 
első hallásra egy olyan egyházi 
csúcsszervezetre gondolhatnak, 
mint például nálunk a Magyar 
Katolikus Püspöki Kar – a német 
nyelvben járatosak viszont tud-
ják, hogy az Irme arrafelé nem az 
Imre, hanem az Irma megfelelője, 
vagyis a szóban forgó elnök nem 
lehet püspök. Igen, a Német Kato-
likusok Központi Bizottsága egy 
civil csúcsszervezet. 1868-ban 
alapították Bambergben, jelenle-
gi székhelye Bad Godesbergben 
található, feladata pedig a német 
katolikusok laikus szervezeteinek 

a képviselete, munkájuk össze-
hangolása.

Ahogy azonban manapság a pa-
tinás civil NGO-k jelentős hánya-
dától már megszokhattuk, a német 
katolikusok laikus csúcsszerve-
zete is azok közé tartozik, ame-
lyek szívesebben foglalkoznak 
a különféle balliberális dogmák 
és őrületek saját hatáskörű ter-
jesztésével (röviden: felforgatás-
sal), mint eredeti küldetésükkel. 
A szóban forgó társaság például 
olyan tevékenységekkel múlatja 
az időt, mint az egyház „duális 
antropológiájának” (vagyis az 
emberek férfiakra és nőkre való 
felosztásának) a kárhoztatása, a 
nők pappá szentelésének szor-
galmazása (a duális antropológia 
jegyében), vagy éppen a tradicio-
nalista katolikusok térnyerése mi-
atti harangzúgatás. Mondhatnánk 
úgy is, hogy az lett volna az AfD 
szégyene, ha ez a brancs végül 
nem találja meg őket.

Boldogok lehetnénk, ha csak eny-
nyi lenne a történet. Sajnos azonban 
a német katolicizmus galaxisában a 
különféle központi bizottságok ran-
dalírozása csupán a legkisebb prob-
léma. A legújabb fejlemények – a 

homoszexuális párok papi megál-
dása (fő szószólója a „konzervatív” 
limburgi püspök), a szivárványos 
zászlók kitűzése a templomokra, 
vagy az a petíció, amelyben két-
száz teológus követeli az egykori 
Téeszelnökök stílusában, hogy a 
Vatikán vizsgálja felül a nemekről 
és a szexualitásról szóló „elavult 
nézeteit” – mind azt mutatják, 
hogy Németországban ténylegesen 
is megindult, sőt már javában zajlik 
a katolikus egyház LMBTQ-szek-
tává züllesztése.

Számukra, s egyúttal Irme asz-
szony számára ezért okulásként 
csupán két mondatot küldenék:

„A férfiak hasonlóképpen ab-
bahagyták az asszonnyal való 
természetes életet, egymás iránt 
gerjedtek vágyra, vagyis férfi 
férfival űzött ocsmányságot. De 
meg is kapták tévelygésük meg-
szolgált bérét.”

Az idézett véleménybűn elkö-
vetője egy bizonyos Szent Pál. 
Nem lenne egyszerűbb a német 
katolikus egyház megtisztítását – 
az idő- és energiaigényes politikai 
listázás helyett – rögtön az ő kitil-
tásával kezdeni?

 Kovács Erik
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A KDNP küldetése az Európai Néppártban

A történettudomány számára til-
tott terület a „mi lett volna, ha” 
kérdés feltevése. A politikában 
azonban gyakran van értelme a 
„mi lenne, ha” kérdésnek. Egy 
ilyen gondolatkísérletet szeretnék 
megosztani a tisztelt olvasóval.

A Kereszténydemokrata Nép-
párt a Fidesz kilépése után je-
lenleg az Európai Néppárt (EPP) 
egyetlen magyarországi tagpárt-
ja. Felmerülhet a kérdés, hogyan 
lehet ebből a helyzetből a legtöb-
bet kihozni hazánknak és politi-
kai közösségének.

Az Európai Néppárt jelenleg 
az európai politika legnagyobb 
pártcsaládja. Komoly esély van 
rá, hogy a jövő évi európai par-
lamenti választásokat követően is 
meghatározó erő marad. Az EPP 
részéről logikus célkitűzés, hogy 
minden tagállamban legyenek az 
adott ország politikai életét minél 
inkább befolyásoló tagpártjai. 

Magyarországon a Fidesz kilé-
pésével keletkezett űrt emiatt be 
kell tölteniük valamiképpen. Az 
EPP és egyes tagpártjai, valamint 
ezek pártközeli alapítványai ré-
széről láthatóan már most is van 
egyfajta tájékozódás egyes ma-
gyarországi ellenzéki pártok irá-
nyába.

Jól látható több magyarországi 
ellenzéki politikai párt részéről 
is a közeledés szándéka az EPP-
hez. Amennyiben ez sikerülne 
akármelyik, a Fidesz–KDNP-től 
különböző politikai formációnak, 
akkor az a jelenlegihez képest 

sokszoros lehetőséget kapna arra, 
hogy felerősítse hangját a hazai 
és az európai politikai térben. 
Így bővített eszköztárral végez-
hetné azt a nemtelen romboló te-
vékenységet, amit az ellenzéktől 
nemzetközi porondon sajnos már 
megszokhattunk: lépten-nyomon 
gáncsolva a magyar kormány 
munkáját, akár azon az áron is, ha 
azzal a teljes nemzet érdekeit ás-
sák alá vagy súlyos anyagi vesz-
teséget okoznak hazánknak.

Az EPP irányában meglévő 
kapcsolatnak a gyengülése, eset-
leg elengedése, ezáltal a terep 
más hazai politikai erők számára 

történő átengedése tehát komoly 
veszteséget és kockázatot jelent-
het hazánk és a Magyarorszá-
got 13 éve sikeresen kormányzó  
Fidesz–KDNP politikai közössé-
gének. Nem mindegy hazánk és 
az Európai Néppárt szempontjá-
ból sem, hogy ezt a kapcsolatot 
szélsőséges, zavaros politikai 

képződmények vagy 
egy kipróbált, stabil 
alapokra épített törté-
nelmi párt tartja-e ke-
zében.

A KDNP tagpárti 
státusának megtartása, 
aktivitásának és lát-
hatóságának további 
növelése az Európai 
Néppárton belül ezért 
stratégiai jelentőségű 
lehet. A KDNP-nek 
ez a jövőben is fele-
lősségteljes küldetése, 
hiszen egyszerre kell a  
Fidesszel szoros baj-
társi szövetségben részt 
vennie a kormányzati, 
országgyűlési és euró-
pai parlamenti munká-
ban, mindeközben az 
EPP irányába egy ön-
álló és cselekvőképes 

politikai közösség hiteles benyo-
mását keltenie.

Igaz, az EPP az elmúlt években 
szemmel láthatóan átalakult és 
világnézeti tartalmában távolabb 
került az alapító keresztényde-
mokrata politikusok értékeitől. 
A KDNP azonban ma is büsz-
kén vállalja a II. Rákóczi Ferenc 
által vezetett szabadságharc ve-
zérelvét: Cum Deo pro patria et 
libertate! – Istennel a hazáért és 
a szabadságért! Ez a jelmondat 
három, a kereszténydemokraták 
számára ma is fontos alapértéket 
jelenít meg. 

Az Európai Néppárt értékrend-

jében eredetileg e három – Is-
ten, haza és szabadság – egyen-
súlyban volt. Mára azonban úgy 
tűnik, a hangsúly a szabadság, 
annak is a torzított, már-már neo-
liberálisnak nevezhető formája 
irányába tolódott el. A magyar 
kereszténydemokraták felada-
ta az is lehet, hogy elősegítsék a 

visszatalálást az értékek közötti 
eredeti egyensúlyhoz és azok he-
lyes értelmezéséhez.

Maga az Európai Néppárt sem 
homogén, soraiban konzervatí-
vabb és liberálisabb irányzatot 
képviselő pártok, politikusok egy-
aránt jelen vannak. A házon belül 
zajló dialógusok és küzdelmek 
eredményeként dőlhet el, hogy 
a pártcsalád a jövőben melyik 
irányban találja meg szövetsége-
seit az európai politikában. Ezért 
a KDNP számára az EPP-tagság 
fontos hadszíntér lehet. Ebben az 
EPP és Európa szempontjából is 
sorsdöntő küzdelemben akkor le-
hetünk hatással a kimenetelre, ha 
jelen vagyunk a tárgyalóasztal-
nál, a küzdőtéren. Ebben a csatá-
ban jelenleg talán éppen a KDNP 
tud hasznára lenni a hazai bajtársi 
szövetségnek.

A KDNP mint történelmi párt 
azért is lehet bizakodó az Európai 
Néppárttal kapcsolatban, mert a 
kilencvenes évek végén a KDNP 
maga is keresztülment olyan ne-
héz időszakon, amikor eltávolo-
dott eredeti értékeitől. Az ezred-
forduló után nem sokkal azonban 
– néhai Varga Laci bátyánk sza-
vaival – „visszatért a keresztény-
demokrácia hazai és nemzetközi 
hagyományaihoz”.

A magyar nemzet történelmi 
öröksége és vállalt küldetése az 
európai keresztény civilizáció vé-
delme. Ez csakis hittel, ésszel és 
erővel egyszerre lehetséges. Ha 
kell, több vasat is a tűzben kell 
tartanunk.

Megmutathatjuk ezzel azt is, 
hogy nem adjuk fel a reményt a 
keresztény Európával kapcsolat-
ban. Földrészünknek magának is 
van küldetése a világban. Szent II. 
János Pál pápa húsz évvel ezelőtt, 
2003-ban így fogalmazott Európá-
nak szóló apostoli buzdításában:

„Európa nem zárkózhat magá-
ba, nem lehet és nem is kell kö-
zömbösnek maradnia a világ töb-
bi részei iránt, épp ellenkezőleg, 
tudnia kell, hogy a többi ország, a 
többi földrész bátor kezdeménye-
zéseket vár tőle… Európának és 
minden egyes lakójának fáradha-
tatlanul törekednie kell az európai 
határokon belüli és az egész vilá-
gon megvalósuló béke építésére.”

 Gaal Gergely
A szerző a KDNP Országos 

Választmánya titkára, a párt Pest 
vármegyei elnöke

„A magyar nemzet történelmi 
öröksége és vállalt küldetése az 
európai keresztény civilizáció 
védelme. Ez csakis hittel, 
ésszel és erővel egyszerre 
lehetséges.
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Európa lelki forrásai

Az Istennel való küszködés, vi-
tatkozás a legmélyebb értelemben 
az élet természetes része. Európá-
ban azonban ennek nyilvánosság 
előtti gyakorlásának jogát veszik 
el. Nem a hit vagy a hitetlenség, 
hanem az Istennel való nyilvános 
párbeszédnek a jogát.

Számomra XVI. Benedek pápa 
gondolatai az irányadók: „A ke-
reszténység és más vallások csak 
akkor járulhatnak hozzá a fej-
lődéshez, ha Isten helyet kap a 
nyilvánosság világában.” (Caritas 
in veritate) Majd kifejti ennek tar-
talmát.

„A vallásnak a nyilvánosság te-
rületéről való kizárása ugyanúgy, 
mint a vallási fundamentalizmus, 
akadályozza az emberek egymás-
ra találását és az emberiség hala-
dása érdekében való együttmű-
ködést. A közélet elszegényedik 
ilyenkor, a politika pedig tűrhe-
tetlen és agresszív formát ölt.”

Magyarország Alaptörvénye  
jó példa arra, mit tehet az állam 
azért, hogy a vallások méltó he-
lyet foglaljanak el a nyilvánosság-
ban. Nemcsak gesztusok szintjén, 
hanem határozott irányok megfo-
galmazásával.

A nyilvános vallásgyakorlás, 
hitmegvallás jogát a következő-
képpen garantálja: „VII. cikk (1) 
Mindenkinek joga van a gondo-
lat, a lelkiismeret és a vallás sza-
badságához. Ez a jog magában 
foglalja a vallás vagy más megy-
győződés szabad megválasztását 

vagy megváltoztatását és azt a 
szabadságot, hogy vallását vagy 
más meggyőződését mindenki 
vallásos cselekmények, szertar-
tások végzése útján vagy egyéb 
módon, akár egyénileg, akár má-
sokkal együttesen, nyilvánosan 
vagy a magánéletben kinyilvánít-
sa vagy kinyilvánítását mellőzze, 
gyakorolja vagy tanítsa.”

Keresztényként és 
magyarként
„Isten nélkül nem tudja az ember, 
merre kell mennie, és nemegyszer 
annak a megértéséről is megfe-
ledkezik, kicsoda is ő valójában.” 
XVI. Benedek pápa Caritas in 
veritate kezdetű enciklikájában 
szerepel ez a megállapítás. Iden-
titásunk – személyes és európai 
identitásunk – fontosságára hívja 
fel a figyelmet.

Később azt olvashatjuk ugyan-
ebben az enciklikában: „a szere-
tet intézményi útját nevezhetjük 
politikának is”. Ezek után felte-
szem magamnak a kérdést: Mit 
tehetek, és mit kell tennem álla-
potbéli kötelességemként? Ke-
resztényként és magyarként, aki 
elkötelezett vagyok az európai 
ügyek iránt?

Fiatal koromban, a rendszer-
változás idején a Robert Schu-
man Alapítvány ösztöndíjasaként 
kerültem közel az európai politi-
kához. Az utóbbi tíz évben pedig 

a magyar Kereszténydemokrata 
Néppártot képviselem az Euró-
pai Parlamentben. Társelnöke 
vagyok az EPP parlamenti frak-
ciója mellett működő vallásközi 
párbeszéd munkacsoportnak. Az 
1990-es évek második felében 
létrejött munkacsoport az egyhá-
zak fontos, egyedülálló partnere 
az Európai Parlamentben. Előse-
gítjük a vallási vezetők és az EU 
vezetőinek párbeszédét.

A politika és a vallás fontos 
találkozási pontja ez. Az európai 
néppárti frakción belül a külön-
böző nemzetiségű, többségében 
közép-kelet-európai képviselő-
ket tömörítő fórum az egyházak 
szociális tanításának alapján gaz-
dagítja a frakció munkáját. Talán 
harminc-harmincöten gondolko-
dunk hasonlóan a százhetven fős 
képviselőcsoportban. Kevés ez, 
vagy sok?

Folyamatos kapcsolatban ál-
lunk az egyházak brüsszeli kép-
viselőivel. Ilyen az Európai Unió 
Püspöki Konferenciáinak Bi-
zottsága (COMECE), az Európai 
Egyházak Konferenciája (CEC), 
az Ortodox Egyházak Képvise-
lőinek Bizottsága az Európai In-
tézményekben (CROCEU) és az 
Apostoli Nunciatúra, továbbá az 
Európai Zsidó Közösségi Köz-
pont vagy az Iszlám Konferencia 
Szervezetének EU-képviselete.

Világnézeti és közéleti tájé-
kozódásomat sokan segítették. 
A személyes találkozások még 

inkább elmélyítették ezt. Évti-
zedekkel ezelőtt ismertem meg 
olasz kereszténydemokrata politi-
kustársamat, Rocco Buttiglionét, 
nem feledve, amit mondott: „A 
kereszténység nem doktrína, ha-
nem ahogyan élünk.” Hans Küng 
professzor az ökumenikus lehető-
ségekre irányította a figyelmemet 
egyik személyes találkozónk al-
kalmával. Wilfried Martens belga 
kereszténydemokrata politikus a 
kereszténységből kisarjadt több 
ezer éves európai civilizáció vé-
delmezője volt.

Pontos diagnózis a közelmúlt-
ban elhunyt Henri Boulad jezsuita 
atya megállapítása. „A politikai, 
gazdasági és migrációs válság-
nál sokkal mélyebb belső krízis 
őrli fel Európát. A kivezető út az 
evangélium alapján megélt ke-
reszténység lehet.” Boulad atyá-
val folytatott európai és közel-ke-
leti találkozóink során értettem 
meg jobban a közel-keleti vallási 
helyzetet és a vallások képviselői 
közötti párbeszéd lehetőségeit, az 
ottani keresztények életét.

Robert Sarah bíboros művei 
szintén fontosak számomra a lel-
ki tájékozódásban. A keresztény 
ember nem engedhet a tanítás 
tisztaságából. A politikus sem 
köthet hitét gyöngítő kompro-
misszumot. Sarah bíboros révén 
ismertem meg mélyebben az afri-
kai valóságot. Ilyen szellemi erő-
források segítenek ma is a mun-
kámban.

Ezek után joggal vetődhet fel: 
magyar keresztényként és európa-
iként milyen kérdések foglalkoz-
tatnak leginkább az 1990-es évek 
óta? Buttiglione kritikusan álla-
pítja meg: Ahogy a kereszténység 
visszaszorul Európában, úgy szo-
rul vissza Európa a világban.

Ezen a keresztény és általában 
az európai embernek mélyen el 
kell gondolkodnia. Tapasztala-
taim alapján, saját lehetőségeim 
keretén belül keresem képviselő-
társaimmal együtt Európa lelki 
megújulásának útját. Tudom per-
sze, hogy minden változásnak, 
megújulásnak bennem kell kez-
dődnie.

Érvényes válasz
Választ keresek arra is: hol he-
lyezkedik el Magyarország a mai 
Európában? Nyugat-Európa több 
mint hetven év szabadság után 
ugyanazokkal a társadalmi prob-
lémákkal küzd, mint Közép-Eu-
rópa ötven évi bolsevik elnyomás 8
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után. Miért? A diktatúra évtize-
deiben Nyugat-Európát vágyott 
mintának tekintettük. Később 
kiderült, a kereső közép-európai 
ember számára nem mindenben 
követendő Nyugat-Európa.

Intellektuális értelemben önál-
ló úton kell járnunk, de mindig 
együttműködve Európa más ré-
szeivel.

Mert – Robert Schuman ismert 
gondolatát kissé átfogalmazva – 
csak a keresztény módon együtt-
működő Európának van jövője. 
Kimondani könnyű, de hogyan 
adható érvényes keresztény vá-
lasz napjaink európai kihívásaira?

Arra a kérdésre is választ kell 
adnunk: Közép-Európa nemze-
tei mennyiben képesek hozzájá-
rulni a közös európai gondolko-
dáshoz? A magyar politikai élet 
vezetői következetesen kiállnak 
a keresztény és konzervatív ér-
tékek mellett. Vállaljuk ezért, de 
nemcsak emiatt, akár a meg nem 
értést is. Akkor is, ha ez szellemi 
és politikai ütközésekkel jár. De 
mindennek mi a tétje? Az, hogy 
Közép- és Nyugat-Európa ké-
pes-e nemcsak rövid távú érde-
kek alapján, hanem hosszú távú 
stratégiai kérdésekben is együtt 
gondolkodni.

 Tudjuk, sokféle ideológia és 
érdek burjánzik a politikai élet-
ben. A keresztény politikusnak 
folyamatosan törekednie kell 
arra, hogy tetteivel mutassa meg 
a krisztusi tanítás lényegét. A vál-
tozatlan hitletéteményt a változó 
világban.

A változás bennünk kezdődik. 
Önkritikusnak kell lennünk. Úgy 
tűnik, a kereszténység krisztusi 
tanításra épülő erkölcsi rendjét 
nagyrészt kikezdte a szekularizá-
ció. A szociális jólét sok esetben 
mintha Istent feleslegessé tenné. 
Nálunk, Kelet-Közép-Európában 
talán nagyobb az érzékenység 
a tradíciók megőrzésére, bár ez 
nem vezet mindig társadalmi cse-
lekvéshez.

Tekintsünk példaként a családra.
Ma az Európai Parlamentben a 

természetes családról lassan már 
nem lehet beszélni. Nincs még 
egy ilyen földrész a világon.

A család spirituális közösség. 
Ez a legmélyebb összetartó ereje. 
Ennek fölbomlasztása elfogad-
hatatlan. A családban érvényesül 
az egyén java. Ebből kiindulva 
létezik a közjó – mondja XVI. 
Benedek pápa. „A közjó az egyé-
nekből, családokból, köztes cso-
portokból formált és társadalmi 

közösséggé egyesülő mindany-
nyiunk java.” (Caritas in veritate) 
A keresztény politikus ezt nem 
hagyhatja figyelmen kívül.

Mint ahogyan az élet védelmét 
sem. Szent II. János Pál pápa, majd 
XVI. Benedek és Ferenc pápa erre 
hívta fel az EU törvényalkotói-
nak figyelmét a hozzájuk intézett 
beszédekben. Az élet védelme az 
emberi méltóság védelme. Ez min-
den embert megillet.

EP-képviselőként gyakran 
szembesülök a vallásüldözés kü-
lönböző formáival. Feladatunk 
a vallásszabadság előmozdítása 
világszerte. Ma a kereszténység a 
leginkább üldözött vallás.

A közel-keleti keresztények 
száma az üldözések miatt látvá-
nyosan csökken, és nehéz elfo-
gadni, hogy Európa nagy része 
ezt közönyösen tudomásul veszi.

De az emberi méltóság más 
módon is sérül. Az EP fejlesztési 
bizottságának tagjaként ismerem 
az afrikai viszonyokat. Milliók 
nem jutnak hozzá az alapvető 
életszükségletekhez. Ivóvízhez, 
megfelelő élelmezéshez. Keresz-
tényi felelősségünk, hogy ők is 
méltó módon élhessenek. Ne kell-
jen elhagyniuk szülőföldjüket.

Minden jóakaratú ember fel-
teszi a kérdést: Tudunk-e együtt 

gondolkodni és munkálkodni? 
Nemcsak Európa egyes régiói, 
hanem a különböző hitben élő ke-
resztények, hívők és nem hívők, 
keresztények és zsidók, kereszté-
nyek és muszlimok?

Képesek-e a hitben élők hiteles 
válaszokat adni egy individualis-
ta, szekularizált világban?

 Az erről való gondolkodás a 
cselekvés előszobája.

Ha Isten nem kap helyet kap a 
nyilvánosságban, hamis ember-
kép körvonalazódik. Egyre szél-
sőségesebb ideológiák jelennek 
meg a politikai életben. A poli-
tikai közép, amely a legnagyobb 
terhet viseli az európai társada-
lomban, mindinkább kiüresedik. 
A keresztény értékek sokszor en-

nek a radikalizálódásnak a marta-
lékává válnak.

Újra és újra hangoztatnunk 
kell: Isten és az isteni erkölcs biz-
tos viszonyulási pont. De Európa 
számos részén  ez egyre inkább 
elhalványul.

És erről nemigen lehet nyilvá-
nos vitát folytatni. A szélsőséges 
ideológiák képviselői értelmet-
len felvetésnek tartják ezt. Istent 
marginalizálni akarják. A szemé-
lyes beszélgetésekben Isten való-
sága mégis ontológiai kérdésként 
jelenik meg.

A keresztény 
politika jövője
Nagy a tétje a jövő évi európai 
parlamenti választásoknak. Va-
jon hogyan alakul át az Európai 
Parlament politikai összetétele? 
Milyen ideológiák fogják uralni a 
terepet? „A negatív ideológiák vi-
rágzása sajnálatos módon tovább 
folytatódik” – írta XVI. Benedek 
pápa 2008-ban. Ez azóta sem vál-
tozott. A keresztény politikának 
milyen szerep jut ilyen körülmé-
nyek között a XXI. századi Euró-
pa formálásában?

A jövő kihívásai közé tartozik a 
nemzedéki kérdés. Milyen Euró-

pa elé nézünk? Egyetlen ország-
ban sem pozitív a termékenységi 
mutató. 

Más vonatkozásban: képesek va-
gyunk-e megőrizni ajándékba ka-
pott környezetünket? Ma még meg 
sem fogalmazható kérdések várnak 
ránk a digitális világgal kapcso-
latban. Nemcsak kérdések, hanem 
akár ismeretlen veszélyek is.

Milyen lehetőségünk van még-
is Európa jövőjének formálására? 
Hogy a lelki források mindjobban 
felbuzogjanak. Akkor, amikor az 
ideológiák minden szégyenérzet-
tel felhagynak – ahogyan Ferenc 
pápa fogalmaz a szélsőséges né-
zetekre utalva. Majd így folytatja: 
„Amit néhány évvel ezelőtt senki 
nem mondhatott ki anélkül, hogy 

ne veszítette volna el tekintélyét 
az egész világ előtt, az manapság 
a legdurvább módon, büntetlenül 
mondható ki néhány politikai te-
kintély számára.” (Fratelli tutti)

Az elmondottak után a magam 
számára is választ kell adnom 
arra, milyen lelki forrásokból táp-
lálkozhat Európa a jövőben? Há-
rom keresztény útját látom ennek.

Először: helyre kell állítani az 
Istennel együtt élő, Krisztust kö-
vető civilizációt. Másodszor: en-
nek a civilizációnak befogadónak 
kell lennie.

Bizalomépítés, együttműködés, 
törődés.

Jézus Krisztus életével mind-
ezt megjelenítette számunkra. 
Harmadik pontként egy ferences 
szerzetest idézek. Ő beszél a „jó 
kiszereléséről”. Mit jelent ez? 
Dicséret és biztatás által vissza-
hozni az emberhez méltó jót. A 
bizalmatlanságra és emberi gyen-
geségre építő társadalom nem 
megy semmire.

Lesz-e helye a keresztényde-
mokráciának a XXI. században? 
És ha igen, milyen lesz? Több 
évtizedes tapasztalatom alapján 
állíthatom, hogy ez egy sokkal 
kisebb létszámú, de mégis meg-
határozó erejű, akár a legkülön-
bözőbb felekezetekhez tartozó, de 
az égre tekintő emberközösségen 
múlik.

A hitben élőknek különleges 
társadalmi felelősségük van. Ma 
is ők alkothatják a megújult ke-
reszténydemokrácia társadalmi 
bázisát.

Optimista vagyok, nem tehe-
tek másként. Keresztény opti-
mizmussal tekintek Európa jö-
vőjére. Lelki erőforrásként pedig 
szem előtt tartom Ferenc pápa 
figyelmeztetését a remény fon-
tosságáról. „A jó politika ötvözi 
a szeretetet a reménnyel, bízik a 
jóság tartalékaiban, amelyek (…) 
az emberek szívében vannak. 
Ezért a jogon és a személyek kö-
zötti párbeszéden alapuló hiteles 
politika mindig abból a meggyő-
ződésből indul ki, hogy minden 
egyes nő, férfi és új nemzedék 
egy új, kapcsolatokra épülő, intel-
lektuális, kulturális és spirituális 
világ létrejöttére irányuló remény 
hordozója.” (Fratelli tutti)

 Hölvényi György
A szerző a KDNP európai 

parlamenti képviselője. Az írás 
az Európai Katolikus Teológiai 
Társaság pécsi konferenciáján 

augusztus 30-án elhangzott 
előadás szerkesztett változata

„Ma az Európai Parlamentben 
a természetes családról 
lassan már nem lehet beszélni. 
Nincs még egy ilyen  
földrész a világon.

8
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Alelnökök válaszúton

Most a sors fintorának is tekint-
hetjük, hogy egy évvel a Bizott-
ság mandátumának lejárta előtt 
mindhárom ügyvezető alelnök 
pályája bizonytalanná vált. Mind-
ez persze összességében alapjai-
ban nem rengeti meg a Bizottság 
működését. Valószínűleg nem 
lesz döntő hatással a magyar kor-
mány és az Európai Bizottság 
közötti kapcsolatokra sem, noha 
apró elmozdulások azért elkép-
zelhetők. 

A négy évvel ezelőtt meglehe-
tősen viharos körülmények között 
megalakult új Európai Bizottság 
elnöke, Ursula von der Leyen úgy 
gondolta kezelni az abból adódó 
bizalmi válságot, hogy ő maga 
nem csúcsjelöltként nyerte el ezt 
a tisztséget, hogy az Európai Par-
lament felé gesztust gyakorolt. A 
három legnagyobb pártcsaládhoz 
tartozó biztosok közül egyet-egyet 
megtett az Európai Bizottság al-
elnökének. Így lett Valdis Domb-
rovskis a legnagyobb frakciót, az 
Európai Néppártot megjelenítő 
ügyvezető alelnök. Frans Timmer-

mans másodikként a második leg-
nagyobb frakciót, a szocialistákat 
volt hivatott képviselni, míg Mar-
grethe Vestager a harmadik legna-
gyobb, egykor liberális frakciót a 
Renew Europe-ot reprezentálta a 
testületben.

Politikai elkötelezettségük fel-
mutatása mellett az ügyvezető al-
elnökök szakpolitikai feladatokat 
is kaptak, amely feladatok az új 
Bizottság munkatervének hangsú-
lyos elemeivel csengtek össze. Így 
lett Dombrovskis az Emberköz-
pontú gazdaságért, Timmermans 
a Zöld megállapodásért, Vestager 
pedig a digitalizációért felelős 
ügyvezető alelnök. A feladatok 
megszabása után az alelnökök 
mindegyike a maga módján pró-
bálta elérni a céljait. Noha időről 
időre a nyilvánosság is értesülhe-
tett munkásságukról, összességé-
ben mindenki egyetértett azzal, 
hogy az ügyvezető alelnöki rend-
szer sem a Bizottságon belül, sem 
pedig azon kívül nem forradalma-
sította, és nem is tette hatékonyab-
bá a biztosok munkáját.

Sőt, Margrethe Vestager ese-
tében, aki az előző ciklus egyik 
sztárja volt versenypolitikai biz-
tosként, nyíltan arról cikkeztek, 
hogy túljutva politikai karrierje 
csúcsán, a dán biztos most már 
egyértelműen csalódást okoz az 
európai közvéleménynek. Tim-
mermans, aki az előző ciklusban 
a Lengyelországgal kapcsolatos 
jogállamisági aggályok első szá-
mú megfogalmazójaként a bal-
oldali demokraták egyik hősévé 
nőtte ki magát, szintén nehézsé-
gekkel nézett szembe mint a zöld 
megállapodásért felelős ügyve-
zető alelnök. A legegyenletesebb 
és a közvélemény által leginkább 
elismert teljesítményt Valdis 
Dombrovskis mutatta, aki ezen 
felbátorodva már egy esetleges 
harmadik ciklus perspektíváját is 
felvetette.

Bő egy évvel a Bizottság man-
dátumának lejártát megelőző-
en érthető, ha a Bizottság tagjai 
már a folytatáson gondolkodnak. 
Némileg szokatlan módon, most 
szinte semmit sem lehet tudni 

arról, hogy ki folytatja a biztosok 
közül, illetve, aki nem folytatja, 
hol képzeli el jövőjét. Furcsa mó-
don éppen az új vezetés oszlopául 
szolgáló ügyvezető alelnöki rend-
szer az, amelyik recsegni-ropogni 
kezdett.

Frans Timmermans bejelentet-
te, hogy részt vesz az ősszel sorra 
kerülő holland parlamenti válasz-
táson, mégpedig mint a baloldali 
pártok közös miniszterelnök-je-
löltje, így ő már le is mondott alel-
nöki pozíciójáról. Margrethe Vest-
ager pedig benevezett az Európai 
Befektetési Bank elnöki pozíció-
jáért folytatott versenybe, amivel 
egyértelművé tette, hogy ő sem 
bízik már abban, hogy hazája egy 
harmadik ciklusra is őt küldené a 
következő Európai Bizottságba.

A harmadik ügyvezető alelnök, 
Valdis Dombrovskis európai kar-
rierjének folytatása eddig bom-
babiztosnak tűnt. Ő maga sem 
csinált titkot abból, hogy szívesen 
vállalna további felelős pozíciót a 
2024 őszén megalakuló Európai 
Bizottságban is. Csakhogy idő-
közben könnyen áldozatául eshet 
a lett belpolitika fordulatainak. 
Augusztus közepén ugyanis le-
mondott Krisjanis Karins minisz-
terelnök, és ezzel nyílttá vált a lett 
biztosi pozícióért folyó küzdelem. 
Karins a miniszterelnöki pozíció 
elvállalása előtt tíz évig európai 
parlamenti képviselőként dolgo-
zott, most pedig egyértelműen 
érdeklődését fejezte ki a jövőre 
megalakuló Európai Bizottság-
ban való részvétel iránt. Ezzel 
pedig kétségessé tette az eddigi 
legsikeresebb ügyvezető alelnök 
pályájának folytatását.

Az ügyvezető alelnökök köré-
ben érezhető elbizonytalanodás 
ugyanakkor nem okoz komolyabb 
hangsúlyváltozást az Európai Bi-
zottság politikájában. Timmer-
mans ugyanakkor már lemondott 
és visszatért a holland belpoliti-
kába. A feladatait átvevő, rendkí-
vül tapasztalt – harmadik ciklu-
sát töltő – szlovák biztos, Maros 
Sefcovic számára már vélhetően 
kevés a hátralévő egy év ahhoz, 
hogy komolyabb változást érjen 
el, így az ügyvezető alelnökök 
karrierbéli bizonytalanságai po-
litikai irányváltást valószínűleg 
nem okoznak a Magyarországgal 
fennálló viszonyban sem.

 Navracsics Tibor
A szerző területfejlesztési 

miniszter, volt uniós biztos, 
a KDNP Veszprém vármegyei 

elnöke

Noha az Európai Bizottságnak a történelme során mindig is voltak 
alelnökei, a 2019-ben hivatalba lépett testület mégis tudott újítást 
hozni a Bizottság belső szerkezetébe azzal, hogy létrehozta az 
ügyvezető alelnöki pozíciót. Bár jogilag a biztosok egyenrangúak, 
politikai értelemben és a munkamegosztás szempontjából mégis 
egyre hierarchikusabb lesz az intézmény a különböző alelnöki, majd az 
ügyvezető alelnöki pozíció bevezetésével. 
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Őriznünk kell Szent István örökségét
Augusztus 20. a legváltozato-
sabb történetű, egyben a leg-
régebbi, és egyedüli diadalmas 
nemzeti ünnepünk. Súlyát és 
nemzeti létünkben betöltött sze-
repét jól példázza nemcsak kö-
zel évezredes története, hanem 
azok a kommunista kísérletek 
is, melyek eredeti jelentésétől és 
üzenetétől kívánták megfosztani. 
Az ünnep azonban erősebb volt, 
és végül nem kivetette, hanem 
magába olvasztotta a XX. század 
második felében rárakódott újabb 
jelentéstartalmakat is. Az ünnep 
eredeti, szakrális jellege – amely-
re egyértelműen utalt Szent Lász-
ló király, amikor 1090-ben elren-
delte, hogy „Szent István napja 
mint szent ünnep megtartasson” 
– tehát mind a mai napig meg-
maradt, világias jellege pedig, 
mely formálisan az államalapítást 
jelentő jogalkotói és társadalom-
szervező munka előtti tisztelgés-
ben sűrűsödik össze, megkérdője-
lezhetetlenné vált.

Augusztus 20. szakrális és vi-
lágias jellege tökéletes harmó-
niában áll Szent István történeti 
személyiségével, aki – Zlinszky 
János szavaival – tudatosan for-
málta át fejedelemségét király-
sággá, a törzsszövetséget reg-
nummá, ezáltal megteremtve a 
keresztény Magyarországot.

Szent Istvánra és a magyar 
államalapításra való emlékezés 
szükségszerűen megköveteli, 
hogy felidézzük egyik legna-
gyobb királyunk tetteit és szel-
lemiségét. Mérlegre kell ten-
nünk magunkat is, hogy méltó 
örökösei vagyunk-e intelmeinek 
és törvényeinek, ma is érvényes 
gondolataira kellően figyelünk-e 
a mindennapok során, illetve ké-
pesek vagyunk-e levonni csele-
kedeteiből a történelmi konzek-
venciákat.

Ne feledjük, Szent István nem 
azzal alkotta meg és tette év-
századokkal dacolóvá a Magyar 
Királyságot, hogy fejére helyezte 
a koronát, kezébe vette a zászlós 
lándzsát, és nem is a sikeres had-
járataival, hanem az egész életét 
kitöltő államszervező építke-
zéssel és a tágabban értelmezett 
hittérítő munkával! Fontos azt is 
látnunk, hogy ez a kettő nemcsak 
szent királyunk személyiségének 
megértése, hanem a magyar ál-
lam kialakulása szempontjából 

sem választható 
el egymástól.

Szent István 
elfogadta az egy-
ház tanította kö-
zös jogot, ahhoz 
igazította saját 
rendel kezéseit , 
törvényei ugyan-
akkor más orszá-
gok szabályaihoz, 
például a számá-
ra is példaként 
szolgáló bajor és 
frank törvények-
hez képest sze-
lídebbek, a sze-
gények esetében 
inkább nevelő, 
mintsem büntető 
célzatúak. 

Törvényei általában nyugato-
sak, de a bizánci hatás is sokszor 
érződik, mely egyértelműen an-
nak tudható be, hogy országában 
jelen volt az akkor még egységes 
és az egymáshoz való közeledést 
kereső nyugati és keleti keresz-
ténység.

István életében hidat teremtett 
a nyugati és a keleti világ között, 
ezért is válhatott az egyházsza-
kadást követő időszak egyik 
közös szentjévé, amikor 2000. 
augusztus 20-án I. Bartholomaiosz 
konstantinápolyi pátriárka az or-
todox egyház szentjei közé emel-
te. Ennek köszönhetően szent ki-
rályunk immár 23 éve szakrális 
hidat képez a nyugati és a keleti 
kereszténység között. Miként a 

keleti és a nyugati világot ösz-
szekapcsolta a nagypolitikában 
és az egyházi ügyekben, úgy a 
helyi politika szintjén a szétta-
golt törzsi társadalmat szervezte 
rendi állammá.

A várak hálózatával és a vár-
megyerendszerrel, valamint a 
kiépülő egyházszervezettel nem-
csak korszerű közigazgatást te-

remtett, hanem megteremtette a 
szervezett állami működés alap-
jait is. 

A magyar állam így már ke-
letkezésében ellátta az állam 
ősidők óta megkövetelt felada-
tát: békét és biztonságot terem-
tett. Mindennek a tanulsága az 
elmúlt ezer évben egyértelműen 
kikristályosodott, hiszen azon 
államok, amelyek e két alapvető 
feladat ellátására alkalmatlannak 
bizonyultak, eltűntek a történe-
lem színpadáról. 

Mi, magyarok nemegyszer 
éreztük közelről ennek a veszé-
lyét, ezért is tudjuk pontosan, 
hogy a mostani háborús hely-
zetből is csak a mielőbbi béke 
megteremtése, majd a biztonság 
garantálása jelentheti a kiutat.

Másik fontos és mára sokszor 
elfeledett tanulság, hogy az ál-
lam nem csupán a gazdasági 
rend szervezője, hanem értékkö-
zösség is. Ebben a minőségében 
pedig az államnak joga van bizo-
nyos társadalmi intézmények ki-
emelt támogatására, védelmére. 
István idejében az új gazdasági 
és társadalmi rend, valamint a 

keresztény hit terjesztése és az 
egyházi szervezetrendszer kiépí-
tése bizonyult ilyen feladatnak. 
Utóbbi esetében különösen fon-
tos megemlíteni, hogy az egyház 
legitimációja a király hatalmából 
és személyes tekintélyéből szár-
mazott akkoriban.

István ugyanis nemcsak sike-
res uralkodó volt, hanem – mi-
ként Prohászka Ottokár fogal-
mazta – a nép apostola is, akihez 
felemelte tétovázó tekintetét a 
magyarság. Nem volt könnyű 
feladata, hiszen uralkodása ide-
jén a pogányság többször felütöt-
te még fejét, és e forrongásban 
összetörni készült István élet-
művét. Igaza van Prohászkának 
abban is, hogy Szent István ide-
jén a kereszténység még idegen 
földbe ültetett fa volt, és Szent 
László uralkodása alatt alakult 
csak ki a magyar kereszténység 
eszméje, hiszen benne forrt ösz-
sze a keresztény szentség, az erő, 
a lovagi vitézség a nemzeti szel-
lemmel.

Ugyanakkor rendkívül fontos, 
hogy első keresztény királyunk 
hiteles példaként szolgált, és ha 
nem is tudott mindenkit meg-
nyerni az új hitnek és életesz-
mének, mégis rokonszenves és 
követendő példát adott, amit mi 
sem bizonyít jobban, mint az, 
hogy hazánkban a keresztény 
eszményt halála után érdemben 
nem kérdőjelezték meg egészen 
a XX. századi vörös diktatúráig.

E rendkívüli társadalmi átala-
kítások nyomán sokan úgy vé-
lik, hogy István a régi rendből 
semmit sem akart megtartani. 

„A magyar állam már 
keletkezésében ellátta az 
állam ősidők óta megkövetelt 
feladatát: békét és 
biztonságot teremtett.
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Törvényeiből és az Intelmekből 
azonban sokkal inkább az ol-
vasható ki, hogy éppen a szabad 
harcosok ősi személyes szabad-
ságának, valamint az osztott ha-
talom régi rendjének megtartása 
tette István államát, törvényeit 
népe számára elfogadhatóvá, és 
ezért válhattak azok utódai által 
is hivatkozási alappá.

Szent István helyesen ítélte 
meg a történelmi helyzetet, és 
jól mérte fel országa és népe 
adottságait. Tudta, hogy a ma-
gyarság helye Nyugaton van, de 
azt is látta, hogy a hódolatteljes 
adaptáció helyett minden egyes 
intézkedést a magyar néplélek-
hez és annak sajátosságaihoz 
kell igazítania. 

Azért hozhatott létre erős és 
öntudatos államot, mert vilá-
gos koncepciója volt arról, hogy 
miként teremthet külső és belső 
békét, valamint biztonságot, s 
hogyan gyarapíthatja a magyar-
ságot. Szent István királyunk 
olyan erős alapokra építette 
hazánkat, melyet még a legna-
gyobb történelmi földcsuszam-
lások sem tudtak elsüllyeszteni.

Tudta, hogy Európa és a ke-
reszténység egymástól elvá-
laszthatatlanok, miképpen azt 
is tudta, hogy csak egy Euró-
pához tartozó, de önálló és ke-
resztény Magyarországnak van 
jövője, hiszen tökéletesen látta a 
kereszténység jellemformáló és 
nemzetmegtartó erejét.

Az elmúlt évtizedekben azon-
ban olyan szellemi áramlatok ér-
keztek hazánkba, melyek részben 
vagy egészben tagadják Szent 

István örökségét. Egyre többen 
vannak, akik szerint Európa és 
benne Magyarország a XXI. szá-
zaddal a posztkeresztény korba 
lépett. Ennek következtében a 
kereszténység már nem csupán 
hitéleti, hanem kulturális és er-
kölcsi támadásoknak is ki van 
téve az utóbbi időkben.

Sajnálatos módon egyre töb-
ben vannak, akik mindezen túl-
menve azt is elhiszik, hogy az 
európai kultúra és társadalom, 
valamint a nyugati emberkép 
megérthető és megfogalmazha-
tó az egyházak alapvető társa-
dalmi tanítása nélkül. Olyanok 
is akadnak, akik Szent István 
hagyatékának másik pillérét, 
az önálló magyar állam létjo-
gosultságát vonják kétségbe, és 
hazánkat az utópisztikus Eu-
rópai Egyesült Államok egyik 
provinciális tartományává zül-
lesztenék le.

Nem szabad lebecsülni és 
figyelmen kívül hagyni ezen 
támadások veszélyét! Éppen 
ezért őriznünk és ápolnunk 
kell nemcsak az ünnepen, ha-
nem a dolgos hétköznapokon 
is Szent István örökségét, mely 
egy évezreden át biztosította a 
magyarság megmaradását itt, 
a Kárpát-medencében! Hiszem 
és vallom, hogy iránymutatása 
a mai rendkívül gyorsan vál-
tozó világunkban is megállja a 
helyét és biztosítja megmaradá-
sunkat a következő ezer évre is.

 Latorcai János
A szerző az Országgyűlés 

alelnöke, a KDNP Országos 
Választmányának elnöke

Teremtésvédelem
Teremtésvédelem a bibliai kultúr-
kör, az ábrahámi vallások sajátja. 
A teremtés feltételezi, pontosab-
ban állítja a Személyes Abszo-
lútumot, aki – mint művész a mű-
vet – megteremti a tőle különböző, 
de valamilyen módon Őt tükröző 
teremtést, a világot, és benne saját 
képmásaként: az embert.

A Személyes Abszolútum te-
kintetében belátható, hogy az 
Abszolútumnak „személynek” 
kell lennie, mert ha nem volna 
személy (a szó egy természetesen 
sajátos értelmében), akkor hiány 
volna benne, nevezetesen a sze-
mély hiánya, és így abszolútum 
sem lenne. (A relatív – nem szük-
ségszerűen létező, hisz lehetséges 
lenne, hogy ne legyen, ezért rela-
tív – világ feltételezi egy nem re-
latív, hanem abszolút okát.)

A Személyes Abszolútumból 
következik, hogy Önmagáról – 
így mindenről – tökéletes tudása 
van, és szabadon, szeretetből te-
remt. Ezért a teremtett világ Őt 
tükrözi és Őrá irányul.

A vallások/világnézetek – ame-
lyek a fenti valóságot nem isme-
rik vagy nem vallják –: szük-
ségszerűen a világ szent vagy 
profán értelmezési kényszerében 
vannak. A panteista jellegű – jel-
lemzően keleti – vallások/filozó- 
fiák beállítottságából következik, 
hogy Isten és a világ – így vagy 
úgy, de – végső soron azonos, és 
mivel Isten szent, ezért a világ is az, 
tehát nincs olyan lehetősége, külde-
tése az embernek, hogy alakítsa, 
csak az, hogy elfogadja. A profán 
szemlélet – például az ateizmusok 
– számára a világban nincs semmi 
„szent”, tehát az, az ember céljai 
szerint korlátlanul kihasználható. 
De a Biblia – Isten önkinyilatkoz-
tatása – mást tanít. Isten szent, a 
világ pedig mint mű, tükrözi ezt a 
szentséget, ezért tisztelettel kell az 
embernek viszonyulni hozzá, de 
mivel nem szent, ezért művelhető, 
még pontosabban: művelendő! Te-
hát nem szent, de nem is teljesen 
profán. Ezért mondja a Biblia, hogy 
Isten az embert – mint az Ő képmá-
sát és képviselőjét – mintegy kertbe 
helyezte, hogy művelje és gondoz-
za azt. Jézus is azt mondja: Atyám 
mindmáig munkálkodik, ezért én 
is munkálkodom. Nekünk, embe-
reknek is munkálkodni kell az Ő 
munkáján. És ez a munkálkodás a 
teremtésvédelem.

Isten a teremtéskor mintegy 
kertbe helyezte az embert, hogy 
művelje, őrizze és gondozza azt. 
Mit jelent az, hogy művelje? Mit 
jelent egy kertet művelni? Ültet-
ni, öntözni, tápanyaggal ellátni, 
kártevőktől védeni, gyomoktól 
megszabadítani, metszeni, hogy 
gyümölcsöt teremjen. Tehát nem 
kert az, amit lebetonoznak, de 
nem kert az sem, amivel nem tö-
rődnek és elvadult dzsumbuj lesz. 
Két tévedés van, két bűn a kerttel 
– pontosabban a kert Alkotójával 
– szemben: az egyik a gátlástalan 
ipari lobbi profitéhsége, akik ipari 
parkká és nyersanyag-kitermelés-
sé tennék a világot; a másik pe-
dig az, ha nem törődnek vele és 
sorsára hagyják. A teremtésvéde-
lem küldetése, hogy – Istentől az 
emberre ruházott – felelősséggel 
kertként művelje.

Itt fontos tudatosítanunk, hogy 
egyfelől az ember nem létezhetne 
a természet nélkül, az ember egy 
a természettel. De másfelől azt 
sem lehet zárójelbe tenni, hogy 
a természet az emberre irányul, 
benne és általa válik tudatossá. 
Tehát az ember nem értelmezhető 
a természet nélkül, de – filozófi-
ai, teológiai szempontból – a ter-
mészet az emberben nyer sajátos 
értelmet! Ezért tévedés minden 
olyan ideológia, ami kitiltaná az 
embert a természetből, a termé-
szet ellenében mintegy ellenség-
nek tekinti az embert.

Végezetül hadd mutassak rá a 
mai mainstream zöld ideológia 
és a keresztény teremtésvédelem 
egy döntő különbségére: ez a zöld 
ideológia és politika a természet 
rendjére hivatkozik az állatok, 
növények, ásványok tekinteté-
ben, miközben természetellenes 
dolgokat propagál az ember és 
a társadalom esetében! Gondol-
junk például a genderideológiá-
ra. A teremtésvédelem tudatában 
van, hogy a természet rendje a 
teremtés rendjét tükrözi, ezért 
mi a természet rendjét védjük az 
ember és a társadalom vonatko-
zásában is!

 Semjén Zsolt
A fenti írás a Nemzeti 

Közszolgálati Egyetemen 
szeptember 25-én tartott 

Teremtésvédelmi 
Konferencián elhangzott 

beszéd szerkesztett 
változata
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